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גליון מס'

70

הגאון רבי משה מרדכי שולזינגר זצ"ל, בעל ה'משמר הלוי' על סיפורו של רבי חנא, סיפור נורא של אהבת תורה וקרבת השם.
ישבתי פעם בשמחת שלום זכר עם הגאון רבי משה מרדכי 
שולזינגר זצ"ל, בעל ה'משמר הלוי'. לשמחה הגיע זקן ישיש, 
משומעי שיעורו המפורסם של רבי משה מרדכי בבית המדרש 
'ירחי כלה' שברחוב הרב דסלר בבני ברק. שמו היה רבי אלחנן, 
אך כולם הכירוהו בכינויו 'רבי חנא'. יהודי זה היה מלא וגדוש 
בידיעות בתורה, ובמהלך השיעור היה מעיר דרך קבע הערות רבות.

רבי משה  אליו  פנה  כשהתיישב, 
מרדכי ושאל אותו האם הוא נותן לו 
רשות לספר לנוכחים את סיפור חייו. 

רבי חנא היסס, אך לבסוף הסכים.
 פנה רבי משה מרדכי אל הנוכחים, 
ואמר: "הסכיתו ושמעו סיפור נורא של 

אהבת תורה, וקרבת השם": 
בצעירותו, הגיע רבי חנא ללמוד בישיבת 
'גַלַאנְטֶא' הנודעת, אצל הגאון הקדוש 
רבי יהושע בוקסבוים זצ"ל, בעל ה'אור 
פני יהושע', עם המון רצון והרבה מרץ 
לשקוד על דלתי תורה. אך לצערו כבר 

בימים הראשונים הוא התקשה בלימודים. הוא אמנם התאמץ מאד, 
השקיע שעות רבות בשינון וחזרה, אך מוחו לא קלט מאומה. רבי 
יהושע ניסה לסייע בעדו, וביקש מטובי הישיבה שילמדו עמו, אך 

דבר לא הועיל, וראשו נשאר כאשר היה.
כעבור זמן מה, בהיותו מיואש כמעט לחלוטין, ניגש אלחנן לרבו 
ואמר לו שלאחר שנוכח שאינו מתקדם מאומה, החליט לצאת 
ולעבוד לפרנסתו. הבין רבי יהושע לליבו, והסכים עמו. הוא אף 
סייע בעדו לאתר עבודה שמכבדת את בעליה, ובירר עבורו היטב 
על פרטי המקום מבחינה רוחנית וגשמית. בני הישיבה הצטערו 
לשמוע על עזיבתו, שכן אלחנן היה אהוב על הבריות, והכינו עבורו 

מסיבת פרידה. 
למחרת בבוקר, היום בו היה אמור לעזוב את הישיבה, סידר 
אלחנן את חפציו, ארז את תיקו והתכונן לצאת לתחנת הרכבת. 

הוא הביט בשעון, וראה שנשארו עוד חמש עשרה דקות עד הזמן 
בו אמורה הרכבת לצאת לדרכה. אלחנן היה ונשאר אוהב תורה, 
ואף סיכם עם בעל הבית על מספר שעות ביום שיוקדשו ללימוד 
מה שהיה ביכולתו; עכשיו כשהיה לרשותו מעט זמן פנוי, הוא רצה 
לפתוח ספר וללמוד מעט, אך כל ספריו כבר נארזו והוכנו לנסיעה. 
הוא שוטט בעיניו כה וכה בחיפוש אחר ספר קודש, והנה עיניו 
נתקלות בספר ישן, מרופט ומאובק 
המציץ מעל הארון בחדר. הוריד 
אלחנן את הספר מעל הארון, 
הסיר ממנו את שכבת האבק 
ופתחו בדף אקראי. הוא התחיל 

לעיין, וכך מצא כתוב: 
"בעת שהאדם מרגיש בודד 
ואין מי שיכול לעזור לו, באותה 
העת נפתח פתח מיוחד ממרום 
להביא לו סייעתא דשמיא שלא 
כדרך הטבע. ואם ינצל את הזמן 
הזה יזכה להתעלות במעלות 

התורה והיראה מעלה מעלה". 
סיפר אלחנן יותר מאוחר, שבאותו רגע הוא חש שהספר מדבר אליו 
ממש, ומצבו תסכל אותו. הוא התרגז מדוע פתח את הספר בדיוק 
עכשיו, ובכעסו תפס את הספר והשליך אותו בחזרה מעל הארון.

עודו מתוסכל וממורמר, והנה מחשבות רבות מתחילות להתרוצץ 
בראשו, והוא חש שראשו מסתחרר. "נו..." אמרה מחשבה אחת, 
"נשארו רק כמה רגעים, וכבר מאוחר. הרכבת עומדת להגיע, צריך 

כבר לצאת".  
והנה נהדפת מחשבה זו על ידי מחשבה אחרת: "הספר הזה דיבר 
ממש אלי, בדיוק למצב שלי. הספר היה מונח כאן זמן רב כאבן 
שאין לה הופכין, והיום מכל הימים הוא נפתח על ידי, ברגעים 
קשים אלו..." הוא הרגיש שהקדוש ברוך הוא שלח אליו מסר ישיר 

ואומר לו שיחזור לישיבה.

בושות  לי  תהיינה  הלא  ומוטרד:  מבולבל  ואנה,  אנה  הסתובב  הוא 
איומות כשאחזור לפתע לבית המדרש כאילו כלום לא קרה. הלא כל 
הישיבה יודעת שהחלטתי לעזוב, ואף ערכו לי מסיבה גדולה. יתייחסו 

אלי כעל אדם בלתי יציב שמשנה דעתו מרגע לרגע? 

המשך בעמוד 3 <<<
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הגאון רבי אברהם צבי ישראלזון שליט"א על מאה שנות לימוד של מרן הגרי" ש אלישיב זצוק"ל
הגאון רבי אברהם צבי ישראלזון שליט"א מו"צ בב"ב, נכדו 
חביבו ומי שזכה שנים רבות לקרבתו הנדירה של מרן הגראי"ל 
אלישיב זצוק"ל מספר ממה שזכה לראות: לדעתי, ההסתכלות על 
כל הסיפורים על מרן מו"ז זי"ע צריכה להיות, שאין כאן פרשיות 
ותקופות חלוקות, אלא הכל היה סיפור אחד ארוך של כמאה שנה 

של דביקות בתורת ה' ללא כל הפסקים.
בירושלים של אז, לפני שבעים שנה ויותר כבר פקיע שמיה כענק 

בתורה וכמתמיד בה"א הידיעה. גדולי אותו הדור כבר שוחחו 
עליו בהתפעלות מיוחדת. שמעתי ממקור נאמן שמרן הגרא"י 
פינקל זצ"ל שהיה זקן ראשי הישיבות כשמו"ז עוד היה אברך 
צעיר, אמר פעם: "מהרב אלישיב למדתי איך עושים דאצ'א 
)הבראה(, כל השנה הרי צריכים למסור שיעורים, לענות על 
שאלות, לקבל קהל, לדבר עם נדיבים וכו' כל מה שיש לראש 
ישיבה על הראש, מהרב אלישיב למדתי שבדאצ'א עושים 
נופש מכל הדברים והטרדות ואפשר ללמוד בשקט. לפנות 
בוקר לומדים, אחרי שחרית לומדים, בתחילת הלילה לומדים, 
בסוף הלילה לומדים, עושים חופש מהכול ורק לומדים זה 

נקרא 'דאצ'א'.
"לא יאומן כי יסופר עד היכן הגיעה דבקותו בתורה. היה 
זה בליל שבת לפני הקידוש כשנה ומחצה לפני הסתלקותו, 
כשכבר עבר את גיל מאה, אז לא היה לו כוח להרים את 
הכוס כפשוטו, לא מדובר בכוס מיוחדת או גדולה שקשה 
150 גרם לא היה  להרימה אלא כוס רגילה, כוס ששוקלת 

לו כח להחזיקו! וכל זמן הקידוש היה צריך לתמוך בו מתחת ידו 
להחזיק את הכוס. כ"כ חלש היה ואפילו לאכול בקושי יכל, והיה 
צריך לשכנע אותו לאכול עוד קצת ועוד קצת. והנה לאחר שגמר 
את סעודתו הלך לישון שזה הסתכם כידוע בשלוש שעות. וסיפרה 
בתו א"מ שתחי' שכל הלילה היא ישבה על ידו משום שחששה 
לבריאותו, שמא ח"ו יקרה לו משהו עקב החולשה הנוראה, או 
שמא יהיה צורך לעזרה  כלשהיא, ותוך כדי ישיבה ממושכת היא 
נרדמה ופתאום התעוררה והנה היא שומעת קול גדול בוקע מהחדר 
הסמוך, "זאגט די גמרא…" בניגון נפלא ושובה לבבות ובקול גדול 
וברוב מרץ! אמי שתחי' סיפרה כי הכירה היטב את קולו, אך היא 
פשוט לא האמינה שזה באמת הוא, היא הלכה מהר לראות, ואכן 
היא ראתה אותו יושב ולומד בשקיקה רבה ובחשק גדול במשך 
כארבע וחצי שעות רצופות. היא שאלה את עצמה וכי אתמול 

בסעודה באמת לא היה לו כח לאכול ולא היה לו כח אפי' לזוז?
הרי עכשיו כוחו במותניו כמו נער צעיר שלומד עם ברען נפלא…
"כן אני זוכר כי בלילי שבתות של החורף היה כבר משכים קום 
בשעה 12 בלילה, וכך הוא המשיך ללמוד עד תפילת שחרית בשעה 
שבע וחצי בבוקר במשך 7 שעות ברציפות בקור הירושלמי, בניגון 
במרץ ובשמחה מבלי להפסיק וכמובן מבלי להירדם ולו לרגע אחד.

"מי שעמדה לימינו כל השנים הייתה הסבתא ע"ה, תמיד הייתה 

משכימה קום לפנות בוקר ביחד עמו בלי שעון כאשר היה לה עול 
ושיעבוד מכך כדי לשמשו. אולם בשנות זקנותה כשנחלשה כבר, 
הייתה רק מתעוררת משנתה ובימי החורף הקרים בירושלים דאז 
הייתה צועקת ממיטתה למו"ז ומזכירה לו להדליק את התנור, 
לפעמים היא צעקה הרבה פעמים עד שהוא הדליק. פעם שאלתי 
אותה למה היא צועקת ומזכירה לו כ"כ הרבה פעמים, והיא ענתה 
לי: מכיון שאם הוא לא ידליק את התנור לפני שהוא מתחיל ללמוד 
שוב לא ידליק אח"כ באמצע 
הלימוד, וגם אם הקור יתגבר 
יותר הוא לא יפסיק בשביל זה 
את הלימוד אף לא לרגע אחד 
של הדלקה, ולכן אם היא לא 
תתפוס אותו קודם הוא יישאר 
ללמוד ללא כל חימום שעות 

מרובות.
לרגעים תבחננו

עובדה אופיינית על התמדתו 
הנדירה מספר לנו הגרא"צ 
שליט"א: באחד הת"תים בב"ב 
היה מנהג שבכל סוף שנה היה 
המלמד של כיתה ח' נוסע עם 
הילדים למו"ז להתברך מפיו, 
וזה היה הטיול השנתי שלהם 
שכל תלמיד מקבל ברכה ממו"ז ולוחץ את ידו. וסיפר לי המלמד, 
שפעם אחת אחרי שיצאו התלמידים מבית מו"ז סיפר לו אחד 
הילדים בהתפעלות בכהאי לישנא: "נכנסתי הראשון מבין הילדים, 
וראיתי שהרב אלישיב יושב רכון על הגמרא ולומד בקול רם עם 
האצבע בתוך הגמרא. כשנכנסנו כולנו ועמדנו בקודש פנימה וכל 
הילדים המתינו שהרב ירים את ראשו מהגמרא ויביט בהם, אך 
הרב בשלו ממשיך ללמוד בריכוז מוחלט ואינו שם לב לכל הרעש 
וההמולה של הילדים, והמתנו כולנו שהרב יפסיק מלימודו. וכשזה 
לא קרה ניגש אליו נכדו ר' אריה שליט"א ואמר לו שהתלמידים 

הגיעו כמתוכנן.
מיד הרים הרב את ראשו כשהאצבע עדיין נעוצה בגמרא, וכשראה 
את קבוצת התלמידים מיד החליף הרב את אצבעו הימנית באצבעו 
השמאלית והצביע בגמרא עם אצבע ידו השמאלית והושיט לנו 
הילדים את ידו הימנית, וכל הזמן אצבעו השמאלית נעוצה בגמרא. 
אני נשארתי לעקוב עד הסוף, התחבאתי שלא יראו אותי וראיתי 
שאחרי שגמר להושיט יד לילדים עוד לפני שהילדים עזבו את 
חדרו ועוד לפני שהחליף את האצבעות כבר התחיל ללמוד כשידו 
השמאלית עדיין מצביעה בתוך הגמרא הוא כבר למד בקול רם, 

כשהילדים עדיין לא הספיקו להתחיל לצאת מחדרו".
עובדה נוספת ומעניינת אנו שומעים במהלך השיחה המיוחדת: 

פעם שאלתי אותה למה היא צועקת ומזכירה לו כ"כ הרבה פעמים, 
והיא ענתה לי: מכיון שאם הוא לא ידליק את התנור לפני שהוא מתחיל 
ללמוד גם אם הקור יתגבר, הוא לא יפסיק בשביל זה את הלימוד ולכן 
אם היא לא תתפוס אותו קודם הוא ילמד ללא חימום שעות מרובות

המשך בעמוד הבא למעלה <<<

<<< הרב אלישיב | המשך מעמוד קודם

<<< המשך מעמוד 1 | הרב שולזינגר 
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<<< הרב אלישיב | המשך מעמוד קודם

"בצעירותי כששהיתי בשבת עם משפחתי בבית מו"ז, היינו אמורים 
במוצ"ש ללכת ביחד עם מו"ז לבר מצוה. בינתיים ישב מו"ז ליד 
השולחן והנה בשמונה ורבע אני רואה אותו לובש את החליפה בכדי 
לצאת מהבית, אמרתי לו "הרי סיכמנו שיוצאים בשעה שמונה וחצי 
לבר מצוה"? ענה לי מו"ז אני הולך ל'אהל שרה' ולא לבר מצוה, 
לא הבנתי את דבריו, ואמרתי לו פעם נוספת שעכשיו כבר שמונה 
ורבע ועוד מעט צריך לצאת , הרים מו"ז את קולו ואמר לי : "חמש 
דקות הלוך, חמש דקות חזור וחמש דקות לימוד לא כדאי?! ועוד 
לפני שהספקתי לקלוט מה הוא אמר, כבר שמעתי את הדלת למטה 
נסגרת… בכזו תקיפות בכזו חוזקה… ולא ניסה בכלל לראות איך 
אני מגיב. מזמן כבר היה בחוץ, ושלא תטעו בשמונה וחצי כבר הוא 
כבר היה בבית בחזרה, חשבתי שאחרי המשפט הזה אולי עכשיו 
הוא כבר יתעכב שם עוד איזה חצי שעה… אולם כמסוכם הוא חזר 

בשמונה וחצי אז יצאנו לבר מצוה.
"מעובדה זו למדתי שמלבד ניצול הזמן, הוא העדיף את הלימוד 
האיכותי ללא כל הפרעות ב'אוהל שרה' אפילו אם זה יהיה פחות 

זמן, מאשר ללמוד יותר זמן בבית שזה לרוב עם הפרעות.
כבוד הבריות

לסיום, שח לנו הגרא"צ שליט"א על כבוד הבריות של רבנו וכבוד 
ת"ח כפי שראה אצלו.

"מדהים לראות עד היכן הייתה זהירותו בכבוד הבריות. עקבתי 

אחר תשובותיו והבחנתי כשהוא מצטט אחרונים אפילו מבני דורו 
ומקשה עליהם לפעמים קושיות עצומות, מעולם הוא לא מסיק 
בלשון 'ודלא כפלוני' או 'ואין הלכה כדבריו' וכדו' אלא כותב את 

ההשגות ולא מסיק כלום, ועל הקורא מוטל להבין הכוונה.
"בלתי ניתן לסיים מבלי להביא את העובדה על יהודי ת"ח בלונדון 
שבתקופה מסוימת היה מגיע למו"ז דבר יום ביומו עם שאלות 
בהלכה והיה דן לפניו ואף היה רושם את תשובותיו. לאחר תקופה 
החליט הלה להו"ל ספר מכל הפסקים שרשם ממו"ז, הלה עבד על 
הספר זמן רב וקרא לספר בשם "שו"ת הגרי"ש אלישיב שליט"א". 
כשנודע הדבר למו"ז חרה לו הדבר מאוד, כי הרי בענוותנות מעולם 
לא הסכים להדפיס את תשובותיו באופן רשמי. אולם, לאחר שהבין 
כי הלה השקיע זמן והון רב, החליט מו"ז לא לאכזבו אולם תחת 
השם "שו"ת הגרי"ש אלישיב שליט"א" שיקרא לו שם אחר, מו"ז 
בירר ושמע שהספר נמצא עדיין בכריכה, ובירר מיד כמה יעלה לו 
להחליף כריכות ולרשום שם אחר, ואכן מו"ז הוציא מכיסו הפרטי 
את כל סכום החלפת הכריכות ושילם למחבר כדי שיוכל להחליף 
את כל הכריכות ללא כל נזק. כמו"כ בירר מו"ז אם יוכל להיות 
למחבר עוד נזקים ח"ו, ורק לאחר ששמע שזה הנזק היחיד נרגע 

מו"ז ואכן המחבר קרא בסוף לספר "השיב משה".
)מתוך המבשר תורני תשע"ז/יעקב הייזלר(

<<< המשך מעמוד 1 | הרב שולזינגר 

 הוא הסתובב אנה ואנה, מבולבל ומוטרד. חמש דקות נשארו. 
הוא חש כיצד רצונו העז ואהבתו את התורה נוטים להכריע להישאר 
בישיבה לפחות עוד יום אחד, ואז כיצד מתקומם משהו בתוכו ושוב 
תקפו אותו המחשבות: "הלא תהיינה לי בושות איומות כשאחזור 
לפתע לבית המדרש כאילו כלום לא קרה. הלא כל הישיבה יודעת 
שהחלטתי לעזוב, ואף ערכו לי מסיבה גדולה. יתייחסו אלי כעל 

אדם בלתי יציב שמשנה דעתו מרגע לרגע?" 
הדקות נקפו, ולבסוף הצליח אלחנן להתגבר על עצמו, ונשאר 
בישיבה על דעת שמחר יילך לעבודה. הוא הוריד את התיק, הוציא 
משם את הגמרא ונכנס לבית המדרש. וכאשר חשש כן היה: כל 
הלומדים סובבו את ראשם, שקט מביך השתרר והם הביטו בו 
בפליאה. "מה ארע כאן?" ניתן היה כמעט לשמוע את מחשבות 
כולם, "האם אלחנן השתגע? רק אתמול ערכנו לו מסיבת פרידה, 

וכבר חזר בו?" 
אך אלחנן התגבר בכוחות אדירים על תחושותיו, התעלם מהמבטים 
הדוקרים, התיישב על מקומו בספסל האחורי והתחיל ללמוד. הוא 
ניסה לחזור על מה שלמדו אמש בישיבה, וכמו תמיד לא הצליח 
להתקדם. קושי גדול בחשבון 'תקע' אותו ולא אפשר לו להבין 

את החשבון בסוגיא... 
בעוד התסכול גובר, אזר אלחנן אומץ, וכמנהגו מימים ימימה 
פנה אל הבחור שישב בסמוך והציב בפניו את הקושי. עיין הבחור 
בדברים, ומבט של פליאה עלה על פניו. "היודע אתה?" אמר לו, 
"אין זו סתם אי הבנה! זוהי קושיית הרשב"א על אתר, קושיא 

חמורה הניצבת בבסיס הסוגיא, וכל הראשונים מתחבטים לפותרה!"
אלחנן היה המום. בתדהמה שאל את הבחור: "הרשב"א? הרשב"א 
שואל את זה? אתה בודאי מתבלבל, השאלות שלי הם לא שאלות 
של הרשב"א..." הבחור חייך ואמר לו: "ניתי ספר ונחזי - בא איתי, 
ונראה את דברי הרשב"א בפנים". הלכו יחדיו לארון הספרים, 
פתחו את חידושי הרשב"א, ואכן כן, שאלתו ה'פשוטה' הופיעה 

שם, במילותיו הקדושות של הרשב"א. 
כשכולו התרגשות, המשיך אלחנן בתלמודו בהתמדה גדולה, 
כשבמשך זמן הסדר התעמק עוד ועוד וזכה לכוון לעוד שתי שאלות 
נוספות שהופיעו בדברי המפרשים. עם תופעה כזאת מבורכת, לכוון 
לשלוש שאלות של המפרשים הוא לא נפגש עדיין בחייו. לאחר הסדר 
הפורה והמופלא, הוא החליט שלאחר שהקדוש ברוך הוא הראה לו 
בחוש כמה הוא יכול להצליח, עליו להשאר בישיבה ולמצות את 
כוחותיו. מני אותו יום זכה אלחנן לסייעתא דשמיא מופלאה, למד 
עוד ועוד והתקדם והתעלה, עד שזכה לצמוח לתלמיד חכם מופלג.
רבי משה מרדכי סיים את הסיפור, פנה אל רבי אלחנן ושאל: 
"רבי חנא, הסיפור נכון?" - "כן! כן!", השיב רבי חנא בהתרגשות, 

"זהו סיפור חיי..."
אלחנן הצעיר היה לבדו, מיואש, מתוסכל; אך מתוך הקושי הגדול 
ומתוך הבדידות, הוא זכה להעפיל ולהידבק בקדוש ברוך-הוא, 

שנאמר בו "ונשגב ה' לבדו". 
 )מתוך 'אוצרותיהם אמלא' על חומש בראשית
מאוצרו המשובח של מגיד המישרים הגאון רבי אליעזר טורק שליט"א(

 בין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב | שיחת חינם  

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב
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הליכות מלכי בקודש של מרן הגראי"ל שטיינמן זצוק"ל, כפי שסיפר  הגרב"צ פלמן זצ"ל.
בימים אלו ימי אבלו של אורו של עולם, מרן הגראי"ל שטיינמן 
זצוק"ל, ימים אשר כל העולם כולו מקצה ועד קצה מתעורר 
ומתחזק ללכת בדרכיו הטובים והישרים, מהראוי להביא כמה 

עובדות שנשמעו מפי הגרב"צ פלמן זצ"ל. 

בעבודת ה'
מן המפורסמות הם גודל קדושתו וטהרתו של מרן זיע"א אשר 
כל כולו היה עסוק בעבודת בוראו יומם ולילה, וכמעט ולא נהנה 
מהעולם הזה. ועם כל פרישותו הגדולה מהנאות עולם הזה, ירד 
אל העם והבין את רחשי לבם, והורם את הדרך אשר ילכו בה. וכל 
שיחה עימו היתה מלאה בחכמה עליונה, מתוך נעימות וערבות 
עצומה. לא היה אחד שהיה במחיצתו ולא הרגיש התרוממות 

והתעלות, וישוב הדעת ומנוחה.
פעם דיבר הגרב"צ עם מרן זיע"א על הנהגות של פרישות 
מהנאות העולם הזה כדרכו של מרן זיע"א, אמר לו מרן זיע"א 
"דע לך שההיתר לנהוג בכאלו הנהגות זהו דווקא אם בטוח 
אצלך במאת האחוזים שזה לא יגרום לך שום ירידה בלימוד 
ועסק התורה והמצוות, אבל אם זה יגרום לך ירידה אפילו 

קלושה ביותר בעבודת ה', אין התר לנהוג בכאלו הנהגות".
ובאמת כל מי שזכה להיות אפילו פעם אחת במחיצתו של 
מרן זיע"א, ראה שמי כמותו היה נאה דורש ונאה מקיים, 
שבלימוד התורה היה לומד בעומק העיון וההבנה, ולא היה 
מורגש אצלו כלל וכלל שכבר זמן רב לא בא אוכל ומשקה 

לפיו. וכמו כן הנעימות שהרגישו במחיצתו, לא נפגמה כלל מחמת 
החולשה מהתעניות ומיעוט השינה.

עוסק במלאכתו
סיפר מרן זיע"א להגרב"צ, שבצעירותו ישב ביחד עם עוד ב' בני 
עליה, ודנו על ההלכה שאסור להנות מכתרה של תורה, במש"כ 
)יו"ד סי' רמו סעי' כא( והעתיקו  הטור בהלכות תלמוד תורה 
הרמ"א )שם(, ומעלה גדולה למי שמתפרנס ממעשה ידיו שנאמר 
יגיע כפיך כי תאכל וגו' כל המשים לבו לעסוק בתורה ולא לעשות 
מלאכה להתפרנס מן הצדקה הרי זה מחלל השם ומבזה התורה 
'לפי שאסור ליהנות מדברי תורה בעולם הזה', וכן דעת הרמב"ם 
)אבות פ"ד מ"ה(, ויש מקילין לומר דמותר לחכם ולתלמידיו לקבל 
הספקות מן הנותנים כדי להחזיק ידי לומדי תורה שעל ידי זה 
יכולין לעסוק בתורה בריוח, ומ"מ מי שאפשר לו להתפרנס היטב 
ממעשה ידיו ולעסוק בתורה מדת חסידות הוא ומתת אלהים, אך 
אין זה מדת כל אדם שא"א לכל אדם לעסוק בתורה ולהחכים בה 
ולהתפרנס בעצמו. ועלתה השאלה ביניהם מדוע כהיום אין נוהגים 
כדברי הרמב"ם, ומתפרנסים מן הצדקה ונהנים מכתרה של תורה, 
ואף הרמ"א שהביא יש מי שמתיר מ"מ כתב דממידת חסידות 

להחמיר בזה. וממחשבה למעשה החליטו ביניהם לנסות ולקיים 
את דברי הרמ"א הנ"ל, ולראות האם הם יכולים לעמוד בדבר הזה 

בלא שיפגע אצלם איכות וכמות הזמן של לימוד התורה.
הראשון ניסה והצליח, ובאמת עד היום הזה הוא יושב במשך 
רוב שעות היום והלילה, ועוסק בתורה בעמל ויגיעה, ואינו מפסיק 

ממנה לרגע.
השני, תוך זמן קצר נכנס לעולם העיסקי, ותוך זמן קצר נשאב 

כל כולו לעסקים, והפסיק מתלמודו כמעט לגמרי.
ואילו מרן זיע"א התחיל בזה, ולאחר זמן קצר הבחין שהדבר 
מפריע לו בלימוד התורה, ובאותו הרגע הפסיק את המלאכה שעסק 
בה באמצע, כשהוא מותיר שם את כלי העבודה כמות שהם, ורץ 

בחזרה לבית המדרש לעסוק כל היום בעמלה של תורה.
ללמדך - אמר מרן זיע"א - שבדור הזה אי אפשר לקיים שניהם, 
וההנהגה הזו כיום לא שייכא, 
וכדי להצליח באמת בתורה 
ועבודה חייב להיות שהראש 
יהיה שקוע ומונח כל היום 
בעומקה של הלכה, שאם 
יכנסו בתוכו אפילו לזמן 
עלול  עניני מסחר  מועט 
הדבר לפגוע בעמל התורה.

בקי בכל חלקי שו"ע
סיפר הג"ר יעקב ליסיצין שליט"א, שפעם אחת סיפר לו הגרב"צ 
איך התחיל למסור שיעורים בהלכה, ואמר שההתחלה והדחיפה 
הראשונה לכך היתה עוד בבחרותו כשלמד בישיבת פוניבז' )בשנת 
תש"י - תשי"ז(, בעת שהתאגדו כחמשה בחורים מבני הישיבה, 
והחליטו ביניהם שבכל שבוע ימסור אחד מתוכם חבורה על איזה 
נושא שיבחר. וכך באמת היה, כל אחד בתורו מסר חבורה על הנושא 
שבחר בו, אחד בחר לדון ולפלפל בדברי המנחת חינוך, השני דן בדברי 
הרמב"ם, השלישי מסר על הסוגיות הנלמדות בישיבה, וכשהגיע 
תורו של הגרב"צ הוא מסר חבורה בהלכה. בחודש הראשון באמת 
התנהל החבורה כמתוכנן, אבל בחודש השני כשהגיע תורו של כל 
אחד למסור פעם נוספת חבורה, כל אחד מסיבותיו התחמק ולא 
רצה להכין חבורה פעם נוספת. ובכל פעם שנודע להגרב"צ שמי 
שצריך למוסר השבוע אינו מעוניין למסור שוב, הוא הציע את עצמו 
שמוכן להיות ממלא מקום ולהשלים את החבורה של מי שהיה צריך 
למסור השבוע. ומתוך כך יצא שבמשך שבועות רבים מסר הגרב"צ 
כל שבוע, חבורה בהלכה על ענינים שונים. ובזה קיבל את הטעם 
להמשיך להשקיע לברר סוגיות בהלכה, ולמוסרם לרבים. ולפני כן 
אע"פ שלמד הרבה הלכה, ובירר ופלפל בזה הרבה, הלימוד היה 
לימוד עצמי ולא מוסדר בצורה של חבורה ושיעור שאפשר למסור 

פעם דיבר הגאון רבי בן ציון פלמן עם מרן הגראי"ל שטיינמן זיע"א על 
ההנהגות של פרישות מהנאות העולם הזה כדרכו של מרן זיע"א, אמר 
לו מרן "דע לך שההיתר לנהוג בכאלו הנהגות זהו דווקא אם בטוח אצלך 

במאת האחוזים שזה לא יגרום לך שום ירידה בלימוד ועסק התורה 

המשך בעמוד 11 <<<
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ראש הישיבה הגאון הגדול רבי דוד כהן שליט"א על סוגיית 'ערבות ומתיקות התורה'

האם ערבות ומתיקות התורה זה דבר שבא עם הלימוד, או שצריך אופנים 
ומעשים כדי להגיע לכך? וא"כ מה הדברים שמביאים לידי זה?

צריכים לדעת שמתיקות התורה זה דבר שקיים בעצם הנפש 
הישראלי, הרצון והתשוקה ללימוד התורה קיים ומובנה בנפש של 
כל יהודי, וכמו שמביא בשיח יצחק בשם אדוננו הגר"א זיע"א, וכדאי 
לצטט את דבריו: 'כי הנפש הישראלי יש לה בעצם רצון ותשוקה 
ללימוד התורה, רק החסרון הוא מה שמרגיל בעצמו לדברים הפכיים 
וכו', כי כאשר מרגיל אדם את עצמו בדברים בטלים וליצנות, בא 
לו תשוקה עזה לזה, אשר לא יוכל למוש ממנה, ולהיפך הוא מי 
שרגיל בלימוד התורה, משיג לזה תשוקה עצומה וחשק נפלא, 

וע"כ אנו מבקשים ותרגילנו בתורתך'. 
מבואר בדברי הגר"א זיע"א שהתשוקה והחשק ללימוד התורה, 
שזה הערבות ומתיקות התורה, קיימת בעצם בנפש כל איש ישראלי, 

אלא שהוסיף הגר"א 
שכדי להגיע לזה צריך 
שירגיל האדם את עצמו 
ואז  התורה,  בלימוד 
משיג את אותה תשוקה 

ומתיקות בתורה.
מתיקות התורה קיימת 
בעצם בכל יהודי, וכשהוא 
לומד ועמל בתורה, מאליו 
מגיעה תשוקה ומתיקות 
ואין צריך מעשים  זו, 
מיוחדים לעורר בעצמו 

את מתיקות התורה.

חוסר בסיפוק בלימוד שיש 
לבחורים צעירים רבים, הוא הגורם הכמעט עיקרי היום לרפיון למשברים 
ויאוש, האם יש דרכים להביאם למתיקות התורה שתביא להם סיפוק בלימוד? 
ובפרט בחורים שאינן בעלי כשרון, שחוסר הסיפוק שלהם נובע ממה שלא 

רואים ברכה בלימודם, כיצד הם יכלים להגיע למתיקות התורה?
כפי שאמרנו, ערבות ומתיקות התורה זה קיים בעצם בכל אחד, 
ורק שצריך להתמיד בלימוד ולהיות מונח בלימוד וזה מגיע מעצמו.
אלו שיש להם חוסר סיפוק בלימוד, זה ענין אחר לגמרי שלא 
קשור למתיקות התורה, וצריך לבדוק את הסיבה לחוסר הסיפוק, יש 
כאלו שזה נובע סתם מחוסר רצון והתמדה, ויש לעודדם שימשיכו 

ויעמלו וסוף הערבות המתיקות והסיפוק בלימוד לבא.
יש כאלו כמו שאמרתם שהם אינם בעלי כשרון, וגם אחר עמל 
לא רואים ברכה, זה נובע מכך שכיון שהם לא מצליחים להגיע 
לרמה וההישגים של חבריהם לספסל הלימודים, ולא מצליחים גם 
אחרי השקעה לשלוט בסוגיא כיתר חבריהם, זה גורם להם חוסר 
מוטיבציה להמשיך להשקיע, כי הוא מרגיש שלא מעריכים אותו 
מספיק, וממילא שא"א להגיע בצורה כזאת למתיקות התורה, 

ובאמת שאם ניקח בחור כזה ונשיב אותו עם חברותא טובה בבין 
הזמנים באיזה בית מדרש שאין לו את הלחץ של החברה, ואין לו 
את הבחינה הקבועה של ההישגים שלו לעומת חבריו, וילמדו דף 
גמרא מצויין, הבחור הזה יצא עם הרבה סיפוק ויהיה לו מתיקות 
גדולה בלימוד הזה, כי ברגע שלומדים טוב המתיקות באה ממילא.
מה באמת אם כך, הדרך לעודד בחור שאינו בעל כשרון שנמצא במסגרת 
של ישיבה טובה ומצויינת, ובגלל חוסר הצלחתו כשאר חבריו, יש לו חוסר 

סיפוק ומוטיבציה ולא מצליח להגיע לערבות בלימוד?
הדרך היא לעודדו, ולומר לו, שאדם לא חי בשביל מה שאחרים 
יאמרו, שצריך להמשיך להשקיע מבלי להסתכל על ההישגים שלו, 
כי כגודל ההשקעה תבא לו ההצלחה והסיעתא דשמיא, וזה העיקר 
בלימוד התורה העמל וההשקעה, ובסוף רואים סיעתא דשמיא הצלחה 
גדולה, וגם יתפלל לה' שיצליח בלימוד, וכך ע"י שירגיל בלימוד 
תבא לו המתיקות והערבות שהיא מנוף גדול להמשיך ולהצליח. 

וצריך לדעת שמי שמשקיע בכל כוחו בלימוד אף שקשה לו יותר 
מאחרים, אז יהיה לו סיעתא דשמיא מיוחדת להגיע למתיקות התורה, 
וכיון שיש בדברים אלו לחזק רבים שלא ירפו ידיהם ממלחמתה 
של תורה, ראוי מאד לציין שדברים אלו כותב אדוננו הגר"א זיע"א 
במשלי )א, כג( "תשובו לתוכחתי הנה אביעה לכם רוחי אודיעה 
דברי אתכם", ואומר הגר"א שם, 'שזה נאמר כנגד כת הכסילים 
אשר ישנאו את התורה מפני חסרון הבנה, להם אומר "אודיע דברי 
אתכם" ותראו מתיקותה ותאהבו אותה וכו', וכך פירוש הפסוק: 
"תשובו לתוכחתי" – על ידי שיקח אדם לעצמו מוסר ויחזק עצמו 
בלימוד התורה ]גם כשקשה לו הבנתה[, "הנה אביעה לכם רוחי" – 
אתן לו סיעתא דשמיא, בכך ש"דברי אודיע אתכם" – שיזכה להבין 

את התורה ולראות מתיקותה ולאהוב אותה'.
דבר זה רואים במציאות שגם בחורים בעלי כשרון בינוני שהשקיעו, 
הגיעו להצלחות גדולות, גם בישיבות טובות, וגם את זה צריך 
לומר לבחור, שהרבה שהשקיעו הצליחו בסופו של דבר והגיעו 
לדרגות נפלאות, וכמובן שחשוב להתאים לבחור ישיבה לפי מעלתו 

וכשרונותיו שאז נמנעים הרבה בעיות מאין אלו.

בחור שנמשך מטבעו ללימוד בקיאות, האם שייך גם בדרך זו להנחיל את 
מתיקות התורה?

כמובן שדרך לימוד בקיאות של 'דף היומי' לבחור, לא יביא לו 
מתיקות התורה, אבל בחור שלומד כמו שהרב אלישיב זצ"ל למד, 
לימוד שיש בו הבנה שמבין מה שלומד שמבין את הסוגיא הנלמדת, 
גם אם זה נעשה בצורת לימוד יותר בקיאותי, זה ודאי יש בו מתיקות 
התורה, זה הלימוד האמיתי ]ולא מה שקוראים היום לימוד בעיון[.

בחור שמוכשר ובזמן קצר תופס את הנלמד בישיבה, ועקב כך מרגיש חוסר 
בסיפוק, מה הדרך להביאו לסיפוק?

דבר זה לא מצוי אולי רק בישיבה קטנה שצורת הלימוד היא לא 
עצמית אלא בצמוד לשיעורים, ואז יוצא שאם הוא בעל תפיסה 

המשך בעמוד 22 <<<

מתיקות התורה קיימת בעצם בכל יהודי, וכשהוא לומד ועמל בתורה, 
מאליו מגיעה תשוקה ומתיקות זו, ואין צריך מעשים מיוחדים לעורר 

בעצמו את מתיקות התורה.
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המשך בעמוד הבא <<<

מגיד המישרים הגאון רבי אליעזר טורק שליט"א עם סיפורים מיוחדים על גדולי ישראל 
בחרף תשל"ג, זכיתי לשמע שיחה מפי מורי ורבי, מרן הגאון רבי 
שמואל רוזובסקי זצ"ל, ראש ישיבת פוניבז', ודבריו נחרטו עמק 
בזכרוני. הוא נשא דברים אודות צורת למוד התורה - שצריכה 
להיות מתוך אוירה חיובית ומתוך שמחה ואהבה, באותה הצורה 

בה נתנה לנו התורה בהר סיני.
רבי שמואל הביא את דברי חז"ל )במדבר רבה ב, ג( על מאמר הכתוב 
)שיר השירים ב, ד( "הביאני אל בית היין ודגלו עלי אהבה": "רבי 
יהודה אומר, הביאני אל בית היין, למרתף הגדול של יין - זה סיני; 
ולמדני משה תורה שהיא נדרשת מ"ט פנים - ודגל"ו עלי אהבה".

מדרש זה טעון באור. מדוע נמשל מעמד הר סיני ל'מרתף הגדול 
של יין'? לכאורה, 'בית היין' הוא מקום בו שותים יין לשם הסביאה 

ומתגוללים בשכרות?
רבי שמואל הביא דמוי נפלא לבאר את הדברים, בשם המשגיח, 
הגאון הצדיק רבי יחזקאל לוינשטין זצ"ל: אין כל בני האדם שוים 

ברמת השתכרותם מן היין. 
ישנו אדם שיעשה שכור רק 
משתית כמות הגונה של יין. 
לרעהו יספיק בקבוק או שנים, 
ולשלישי די בשתיה מועטה 
של 'לחיים', כדי שיגיע למצב 
של 'טוב לבו ביין'. הצד השוה 
שבכלם - כדי להיות שכור, הם 

מכרחים לשתות יין.
אך יתכן שיהיה אדם שכור בלי 
שיכניס לפיו טפת יין! כאשר יכנס 
מישהו למרתף גדול ועתיק של 
יינות, בו מנחות מאות חביות 

ישנות בנות מאה ומאתים שנה; הריח המשבח, הארומה החריפה 
והניחוח החזק נודפים מהן, ואופפים את כל חללו של המרתף; 
ואחרי מאות שנים אף נספגו בתוך הקירות לרב חזקם ותקפם. גם 
בלי שיטעם מהיינות עצמם כהוא זה – האדם יהיה מסגל להשתכר 

מהריח בלבד! אויר המרתף משכר.
כך היה במעמד הר סיני: כלל ישראל היו נדמים כאנשים המהלכים 
במרתף עתיק של יינות משבחים, "פאשיקערט אויף תורה )כשכורים 
על התורה(". מהריח הטוב הנודף מן התורה בלבד, עוד לפני 

שהספיקו לטעם טעמה של תורה מהו.
האוירה המרוממת של אהבת ה', והתחושה המחשמלת של הדר 
כבוד התורה, של שמחת התורה, באותה שעה שפתח הקדוש 
ברוך הוא את שבעת הרקיעים, כפי שנאמר: "אתה הראת לדעת 
כי ה' הוא האלקים" - הן אלו אשר על ידן זכו העומדים למרגלות 
ההר להגיע לדרגה של 'כאיש אחד בלב אחד', ולהכריז בקול רם: 

'נעשה ונשמע'!
הענין הזה, כאמור, הוא מציאות התורה בכל דור. כך אמורים 
להראות היכלי התורה ובתי המדרשות בזמננו, תבע רבי שמואל; 

היכל הישיבה איננו מקום שרק לומדים בו תורה כ'ידע', 'נתונים' 
ו'פרטים' של חכמה רגילה. האוירה והאש של למוד התורה אמורים 
להיות כל כך חריפים ועזים, עד שכל מי שרק תדרך כף רגלו על 
מפתן דלת הישיבה - צריך להשתכר ולהסתחרר מריחה החריף 
שנספג בכתלי הישיבה, ממש כפי שמרגיש מי שנכנס אל 'בית 
היין'! ואם אין הדבר כן, אות הוא כי חסר בצורת הישיבה, וזוהי 

תביעה וטענה לבני הישיבה!
כיוצא בזה, מספר על הגאון רבי ישראל זאב גוסטמאן זצ"ל, ראש 
ישיבת 'נצח ישראל' רמיילעס, שהיתה לי הזכות להתקרב אליו 
מעט ולהתחמם כנגד אש תורתו, שנים ספורות קדם הסתלקותו. 
פעם אחת, כאשר הביאו לפניו שאלה, סרב לדון בה באמרו: "אינני 
יכול לענות עליה כעת, משום שאני אחרי מסירת שעור, ויש לי דין 

של שכור האסור להורות..."
מי שזכה לשמע ממנו שעור, ולו פעם אחת - הבין היטב מה זה 

להיות 'שכור' מהשעור!...
זוהי הגדרה המדיקת של ישיבה, 'בית היין'. כתלי 
בית המדרש אמורים לספג את האוירה הנפלאה 
והקדושה של למוד התורה, ולחמם באש התורה 

ובלהט ה'רתחא דאוריתא' את כל היושבים בתוכה.
כיצד יקרה הדבר?

על ידי הגברת ההכרה בקרבנו שיש לנו זכות נפלאה 
לעסק בתורה! אנו אומרים כל יום "אשר בחר בנו מכל 
העמים ונתן לנו את תורתו". על ידי ההכרה האמתית 
במשמעות המלים המרוממות הללו, עסק התורה יהיה 
מתוך אשר ושמחה אמתיים, תגבר הרצינות של הלמוד, 
והאוירה של הרוממות תסחף בעקבותיה את כל יושבי 
בית המדרש. כך תרגש אש התורה בהיכל בית המדרש. 
שמעתי מידידי, הגאון רבי יצחק אלחנן שינברגר שליט"א, ר"מ 
בישיבת 'קול תורה', ששמע פעם בחור שואל את ראש הישיבה, 
מרן הגאון רבי מיכל יהודה ליפקוביץ זצ"ל: האם ההנהגה לעשות 

תענית דבור ב'סדרים' ראויה היא? 
השיבו רבי מיכל יהודה תשובה מפלאה: "הראית פעם מימיך חנוני 
העושה תענית דבור בעצומה של מכירה בחנותו, ומקבל 'החלטה' 
להמנע מלשוחח בענינים אחרים? לא! מדוע? משום שראשו ורבו 
בין כה וכה מנחים במסחר שלפניו. אין לו צרך להגביל את עצמו 
בתענית דבור... אם כן, הוא הדין גם בבית המדרש: אם האוירה 
וה'ברען' יהיו חזקים סביב התורה ולמוד התורה, הרי שממילא לא 

יהיה שום צרך בתענית דבור!..." 
אהבת התורה המפלגת של הרב מפוניבז' 

האמורא רבי יוחנן עמד בראשות הישיבה בטבריה למעלה מששים 
שנה, והעמיד עדרים רבים של גדולי תורה. חז"ל מספרים במדרש 
)ויקרא רבה ל'( שבפטירתו היו בני דורו עצבים, והיו הספדנים 
קוראים עליו מדברי החכם מכל אדם, בשיר השירים )פרק ח, פסוק 
ז(: "אם יתן איש את כל הון ביתו באהבה - באותה אהבה שאהב 

בילדותי הייתי עד ראיה למעשה פלא שהתרחש עם הרב 
מפוניבז'. בגלל עצמת הספור וההתפעלות הרבה שחשתי אז, 

הספור לא מש מזכרוני ועודני חי אותו כאלו התרחש אך אתמול

<<< המשך מעמוד קודם
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<<< המשך מעמוד קודם

רבי יוחנן את התורה, בוז יבוזו לו". 
דברים אלו המליצו אודות דמותו הגדולה של גדול מרביצי התורה 
ומקימי עלה של תורה בדורו, הלא הוא הרב מפוניבז', מרן הגאון 
רבי יוסף שלמה כהנמן זצ"ל. אהבתו המפלגת לתורה לא ידעה 
גבולות. אהבה שאינה תלויה בדבר, אהבה שהיתה בבחינת 'טופח 
על מנת להטפיח', עד שכל המסתופפים בצל קורתו נשאבו אליה 

כבחבלי קסם. 
בכח אותה אהבה עזה לתורה שפעמה בלבו במלא התקף, הצליח 
לרומם את רוחו, להתנער מהריסות חרבנם של משפחתו האישית, 
עיר מגוריו שבה כהן ברבנות, וישיבתו ותלמידיו בליטא, ולממש 
בתעצומות נפש את חזונו הכביר - להחזיר את עטרת התורה 
לישנה לאחר שנות האימים, חזון שהיה נשמע אז בעיני כל בר 

דעת כתלוש מאד מן המציאות. 
כיום, כשמביטים על ההיסטוריה אחורנית, רואים כי השפעתו 
הגדולה מדברת בעד עצמה. חלק הארי של התורה בכלל ישראל 
שלאחר המלחמה - נזקף לזכותו הגדולה ולפעלותיו הכבירות 

של הרב מפוניבז'!
על אותה מדה גדושה של אהבת התורה, ספרו על הרב מפוניבז' 

את המעשה הבא:
בישיבה היה נהוג להקדיש את כל חפצי הישיבה על שמם של נגידים 
ומשפחות נציבים; ההיכל, ארונות הספרים, האולמות, המבואות, 
חדרי השעורים, חדרי השנה ועוד. בכך הצליח הרב להקל מעליו 

את הנטל הכלכלי של הישיבה, ולשאת את הוצאותיה המרבות. 
ביום מן הימים, הופיע נגיד נכבד בישיבה וגלה את רצונו כי הוא 
מענין ליטול חלק בהחזקת הישיבה, על ידי הקדשת דבר מה על 
שמו. הרב יצא עם הנדיב ל'טיול' במתחם הישיבה, והשנים הלכו 
יחד מכאן לשם ומשם לכאן וחפשו מה יוכל הנגיד להקדיש על 
שמו. אך ללא הצלחה: מרבית אפשריות ההנצחה באותה עת, כבר 

היו 'מאישות'... 
הרב מפוניבז', ברב כשרונותיו וברב הסיעתא-דשמיא שמלוה 
אותו, מצא רעיון נפלא ומקורי. הוא הציע לנגיד לעלות עמו לעזרת 
הנשים של הישיבה, שם נשמע היטב קול התורה המהדהד שבקע 
מן ההיכל שלמטה. האוירה המרוממת שהרגשה שם מלאה את 
כל חללי לבו של הנגיד, שלא הצליח לעצר בעד רגשותיו, התלהב 

ואמר לרב: "אה! איזה טעם גן עדן יש כאן! איזו אוירה נפלאה!"
בדיוק את המשפט הזה צפה הרב לשמע מהנגיד. הוא פנה אליו 
ואמר לו: "נו, אמכר לך את ה'אטמוספרה' המרוממת והנעימה 

המרגשת כאן!... האוירה מכורה לך..."
וכך הוה, בעסקת מקח וממכר קנה הנגיד את האוירה הנפלאה!...

"את המח של ה'שאגת אריה' נתן בשביל עם ישראל!"
גאון מפלא בכל מכמני התלמוד, שכבר  למרות שהרב היה 
מצעירותו נודע כשקדן עצום השם לילות כימים בעמלה של תורה, 
לאחר המלחמה הוא חש תחושת אחריות של 'במקום שאין איש 
השתדל להיות איש', והפנה את כל משאבי כחותיו הנפשיים על 

מנת לקומם את עולם התורה מעפר. 
לצרך משימה קדושה זו, הוא שם את נפשו בכפו ועמל קשות - 
הן כדי להקים בפעל את עולם התורה בפן הגשמי, והן כדי להאהיב 
את התורה על אותם פליטי חרב ותשושי רעב, שיתנו את דעתם 
ליזמה הברוכה, שיהיו שתפים עמו בחזונו הכביר, וירצו אכן לבוא, 

ללמד ולהתגדל.
בהלויתו, עסקו הספדנים, רבותינו ראשי ישיבת פוניבז' זצ"ל, 
בגדל זכוי הרבים בממדים בלתי נתפסים ש'חדש' הרב. אך מכל 
דברי ההספד, זכורים לי במיחד דבריו של ידיד נעוריו, מרן הגאון 

רבי חיים שמואלביץ זצ"ל, ראש ישיבת מיר, שקונן עליו בבכי מר 
ואמר כך: 

"כל שנות חייו היו לטובה, ברציפות אחת של עשיה ויצירה למען 
התורה ולמען העם היהודי; פרט לזאת שהיה גם אוהב ישראל יחיד 
בדורו. אולם, אם נזכיר רק את פעלו למען שקום ובסוס עולם 

התורה, נחטא קשות אל האמת! 
"כשמדברים על הרב מפוניבז', יש לשים את הדגש על גדלותו 
המפלגת בתורה, ויש להעלות על נס את רחב דעתו ומחו העצום, 
אותו הוא הקדיש לעם ישראל ולתורת ישראל! הרי כשלמדנו אצל 

הרב'ע שלנו, רבי שמעון שקאפ, 
היה ידוע רבי יאשע קולר )- כנוי 
של הרב מפוניבז' בבחרותו בישיבת 
גרודנא, על שם עירת מוצאו( 
כה'שאגת אריה' של דורנו! את 
הכח העצום הזה של ה'שאגת 
אריה' הוא נתן בשביל להגדיל 

תורה ולזכות את הרבים!"...
**

הורי התגוררו בסמיכות למעונו 
של הרב מפוניבז', וכשכנים זכינו 
לעתים לעמד מקרוב על גדל 
אהבת התורה המפלגת שלו, 
ועל מדותיו ותכונותיו הנפלאות. 
בילדותנו, היינו אני ואחי מרבים 
ולהציג בפניו  לעלות למעונו 
שאלות בסגיות שלמדנו בתלמוד 
תורה. תמיד הוא קבל אותנו 

במאור פנים, והיה נוהג לעשות מכל שאלה ענין שלם ועסק גדול.
זכור לי במיחד מקרה אחד, בו לאחר שהצגנו בפניו את השאלה, 
הסתובב הרב בחדרו אנה ואנה, הלוך ושוב, כשידו האחת אוחזת 
כרך של רמב"ם, ידו השניה מקמטת את מצחו, וכל כלו נראה מטרד 
מהשאלה. לאחר מחשבה, הפטיר לעברנו: "אה! א'גוטע קשיא! " 

ולאחר רגע הוסיף: "אולי אפשר לתרץ כך וכך..." 
כיום, כשאני מתבונן בשאלה ששאלנו, אני תוהה - מה היה כל כך 
קשה לו באותה הקשיא, שהצרך להרהר בה זמן כה רב, להסתובב 
טרוד ממנה, לפתח ספרים ולעין בהם? ברור לי, שכונתו אחת 
היתה: להקרין עלינו מאהבת התורה שלו, ולהראות לנו עד כמה 
חשובה היא בעיניו קשיא של עלם צעיר שרוצה להבין דבר תורה! 
ישנה בידי קלטת נדירה משיחה שמסר הרב בישיבה, בדברים 
המושכים את הלב. הוא פנה אל התלמידים במתיקות רבה ובנעם, 
ואמר להם: "ברידערלאך )- אחים יקרים(!" זה היה הנסח הקבוע 
של הרב, "תנסו ללמד! הרי למוד התורה הוא כל כך מתוק, כל כך 

נעים! 'טעמו וראו כי טוב השם'!..."
בהזדמנות מסימת בה האזנתי לשיחה, ישבתי ומניתי - שמונה 
פעמים! שמונה פעמים חזר הרב על המלים 'כל כך מתוק!' כמנסה 

להביע את גדל המתיקות שיש בתורה.
**

בילדותי הייתי עד ראיה למעשה פלא שהתרחש עם הרב מפוניבז'. 
בגלל עצמת הספור וההתפעלות הרבה שחשתי אז, הספור לא מש 

מזכרוני ועודני חי אותו כאלו התרחש אך אתמול.
היה זה ביום-טוב ראשון של סכות, כשנתים לפני הסתלקותו 
של הרב לגנזי מרומים. אבי מורי שליט"א עלה עם כל המשפחה, 

לאחר תפלת מוסף, לאחל 'א גוטען יום טוב' לרב. 

ביום מן הימים, 
הופיע נגיד 

נכבד בישיבה 
וגלה את רצונו 

כי הוא מענין 
ליטול חלק 

בהחזקת 
הישיבה, על 
ידי הקדשת 
דבר מה על 

שמו.
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אחד מהכלים להתחבר ללימוד ולהפוך את דף הגמרא לחלק 
ממך הוא פשוט להתבונן, להתבונן בעיניים שלך מה כתוב בשורות 

ובדפים שעוברים לפניך. 

התבוננות מעמיקה והשקעת מחשבה ולב בכל שורת גמרא, תגלה 
לפניך עולם שלם שללא התבוננות זה פשוט חולף מעל ראשך. 

בוא נקח לדוגמא  2 מילים שכולנו מכירים 'אמר אביי'. 

כולנו לומדים גמרא כבר שנים רבות ב"ה, ועל כן אנחנו יודעים 
היטב שהאמוראים אשר שמותיהם מופיעים בגמרא יותר מכל 

אמורא אחר הם אביי ורבא. 

כשאנו לומדים את הגמרא, כדאי שגם 
נתעמק קצת במה שמעבר לפשטה של 
הסוגיא. כשנאמר "אמר אביי", כדאי 
שלא נסתכל על המילים הללו רק 
כמעין הקדמה לקראת הבאת המימרא 
שלו, אלא נתבונן מעט באמורא הענק 
ונחשוב מעט על  שבענקים, אביי, 
קורות חייו ועל חלקו האדיר בתורה 

שבעל פה. 

שימו לב כמה מרגליות דליתי, בקצת התבוננות ומחשבה על 
ה'אמר אביי' 

קודם כל, מעניין לציין שהשם "אביי", הוא ייחודי, ולא מצאנו 
עוד אחד מכלל האמוראים או התנאים שקדמו להם שכונה בשם 
זה. ואכן אומרים המפרשים ששמו האמיתי היה נחמני, ואביי 
היה כינוי שניתן לו בשל היותו יתום, כראשי התיבות של הפסוק 
"אשר בך ירוחם יתום". בתוס' הרא"ש וברמ"ה מבואר שרבה בר 
נחמני שהיה דודו של אביי וגידל אותו מינקותו, כינה אותו "אביי", 
שמשמעותו "אבא", משום ששמו של אביי היה נחמני כשם אביו 

של רבה, ולא רצה לקרותו כך. 

גם נושא היתמות של אביי יש הרבה מה ללמוד ממנו. הגמרא 
מספרת שאביו של אביי נפטר עוד לפני לידתו, ואמו נפטרה בשעת 
לידתו. בהיותו תינוק בן יומו, כבר היה אביי יתום משני הוריו, ובכל 
זאת במקום לגדול כילד מסכן ומנותק מסביבתו, הוא התגבר על 

הקשיים וצמח להיות אחד מגדולי האמוראים. 

שמו של אביי מופיע בש"ס יותר מ-4,000 פעם, וידוע שאי אפשר 
למצוא בכל הש"ס כולו שני דפים רצופים שבהם לא מופיע שמו 
לפחות פעם אחת. בדפים רבים אחרים מופיע שמו מספר פעמים, 
מה שלא זכו לכך רוב האמוראים האחרים, 
ואפילו בקרב התנאים לא מצאנו כדבר הזה. 

ועוד יש להתבונן: אביי אשר התגבר על 
כל הקשיים והיה לאחד מגדולי הדור, ראה 
פעם אחר פעם כיצד נפסקת ההלכה כמו 
חברו רבא, ולא כמותו, למעט בששה מקומות 
המוכרים לנו בראשי תיבות "יע"ל קג"ם". 

מעניין לציין גם, שגם בשמו של אביי וגם 
בשמו של  האמורא ובר הפלוגתא שלו, רבא, 
מופיעות האותיות א' ו-ב' – אלף בינה... 
בשמו של אביי מופיעה גם פעמיים האות 

י' – עשירי יהיה קודש, ואביי היה קודש קודשים. 

 אפשר להמשיך להתבונן עוד ועוד באישיותו של אביי, באור העצום 
שקרן ממנו לכל באי עולם, ואשר מפיו אנו חיים עד היום הזה. 

אין ספק שכל מי שישקיע עוד ועוד מחשבה יגלה עוד ועוד 
דברים מיוחדים

מעתה, ברור כי כשנלמד את הגמרא, ונפתח ב"אמר אביי", נוכל 
למצוא טעם חדש בלימוד. נוכל להרגיש קשר אישי לנלמד, לאחר 
נתבונן מעט בגודל ועוצם מעלתו של האמורא הקדוש הזה. ולוואי 

שנזכה להידבק במעט מזעיר מקדושתו הנשגבה.

עצות כלים והכוונה לזכות מתיקות בלימוד התורה

הדרך ל'מתיקות התורה' בלימוד! 

איך לומדים 'אמר אביי'? - בהתבוננות!!

 בשעות הצהריים: 15:00 - 13:30 | שיחת חינם  

הקו החדש ליעוץ להצלחה בלימוד ומתיקות התורה

1800-20-18-17

רה
הדרך להשגת מתיקות התו

וץ להצלחה בלימוד ומתיקות התורה
יע

 ה
קו

1800-20-18-17
שיחת חינם

 בשעות הצהריים: 15:00 - 13:30  

קו חדש!
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<<< המשך מעמוד 4 | הרב שטיינמן זצ"ל

<<< המשך מעמוד קודם

הג"ר מאיר צימרוט שליט"א על חסדי ד' ואיך מתקדמים בעבודת ד'
נסעתי פעם באוטובוס, קו 39 בשכונת בית וגן בירושלים. ברחוב 
חיד"א יצאה מכונית פרטית במהירות, וכמעט התנגשה באוטובוס. 
דלת המכונית נפתחה, ויצא משם אדם מנוער מתורה ומצוות, 
שהחל לצעוק לעבר נהג האוטובוס: "חמור". הנהג חייך אליו 
ואמר לו: "אתה אח שלי". "כלב", "אתה אח שלי"… "סוס" "אתה 
17 חיות… ונהג האוטובוס עונה לו  אח שלי"… וכך הוא עבר על 

בחיוך: "אתה אח שלי"…
נָתִי מֵעֵינָי" )בראשית ל"א, מ'( ד שְׁ דַּ "וַתִּ

האדמו"ר רבי אהרן מבעלזא זצ"ל הוצרך לנסוע לברית מילה. 
הביאו מכונית קטנה, שנקראה 
"פולקסואגן – חיפושית" שתקח 

אותו לברית.
שאל האדמו"ר: "איך נכנסים 
לו:  למכונית הקטנה?", השיבו 
"צריך קצת להתכופף". האדמו"ר 
התכופף, איכשהו הזדחל פנימה, 

והמכונית החלה לנסוע…
אמר האדמו"ר: "למדתי מכאן 
מוסר השכל גדול מאד: אם אתה 
רוצה להתקדם – צריך להתכופף"…
ע"ב(  צב  )בבא קמא  הגמרא 

אומרת: "חברך קריך חמרא, אוכפא לגביך מוש". פרש רש"י: "טול 
אכף של חמור והסירהו אליך, ושים אותו על גבך", כלומר, הודה 

לדבריו ואל תענהו.
רבותי! שמענו טוב? חז"ל אומרים לנו שאם חברך קורא לך 
"חמור" – שים אכף על גבך, ותגיד לו: "אתה צודק! אני חמור"… 
איפה נשמע היום כדבר הזה? היום, אם מישהו יקרא לי "חמור" 

– גן חיות שלם הוא יקבל בחזרה על ראשו…
וגן  נסעתי פעם באוטובוס, קו שלשים ותשע, בשכונת בית 
בירושלים. ברחוב חיד"א יצאה מכונית פרטית במהירות, וכמעט 
התנגשה באוטובוס. דלת המכונית נפתחה, ויצא משם אדם מנוער 

מתורה ומצוות, שהחל לצעוק לעבר נהג האוטובוס: "חמור".
הנהג חייך אליו ואמר לו: "אתה אח שלי".

"כלב".
"אתה אח שלי"…

"סוס".
"אתה אח שלי"…

וכך הוא עבר על שבע עשרה חיות…
ועל כלן נהג האוטובוס עונה לו בחיוך: "אתה אח שלי"…

עד שלנהג הרכב הפרטי נמאס. הוא פנה לנהג האוטובוס ושאל 

אותו בפליאה: "אינני מבין את התשובה שלך. אני אומר לך 'חמור', 
מה פשר התשובה 'אתה אח שלי?".

נענה הנהג ואמר לו: "מצד אחד, אני, אינני מסוגל להגיד על בן 
אדם שם של בעל חיים, כפי שאתה נוהג. מצד שני גם לא הגעתי 
למדרגה של 'שומעים חרפתם ולא משיבים ועונים', ואני מוכרח 
לענות… מה, אפוא, אני עושה? אם אתה קורא לי 'חמור', ואנחנו 

'אחים', גדלנו באותה אורווה – תבין לבד מה אתה"…
הנהג הזועם נכנס במהירות לרכבו, וברח מהמקום.

הוא אשר אמר שלמה המלך ע"ה )משלי כ"ה, ט"ו(: "לשון 
רכה תשבר גרם" – עם לשון רכה, עם 
התכופפות, אפשר להשיג את התוצאות 

הטובות ביותר.
לפעמים צריך להתכופף כדי להתקדם.

לבלוע את המוות כדי לחיות…
כידוע, הרמב"ם היה רופאו האישי של 
מלך מצרים, וזכה, בשל כך, לקרבתו היתרה. 
רבים קנאו בו על כך, והיו מוציאים את 
דיבתו רעה באזני המלך. באחת ההזדמנויות 
אף דרשו מהמלך להרוג אותו, ואיימו 
על המלך, שאם לא יעשה כן – תתארגן 

כנגדו הפיכה.
המלך לא הסכים, בשום פנים ואופן, להרוג את הרמב"ם בידיים, 
ואז הציעו הללו פשרה, לפיה ימסרו את דינו לשמים: יכתבו שני 
פתקים, על האחד יכתבו "חיים", ועל השני יכתבו "מוות", ויתנו 

לרמב"ם לבחור באחד הפתקים, וכך יחרץ דינו, לחיים או למות.
לפשרה זו נאלץ המלך להסכים.

דא עקא, הכמרים, ברוב רשעותם, כתבו על שני הפתקים "מוות", 
כשהם מתכננים שמיד כשהרמב"ם ייטול פתק אחד לידיו, ישמידו 
את הפתק השני, וכך יחרץ דינו למיתה, מבלי שניתן יהיה להוכיח 

את רשעותם.
אלא, שתכניתם לא יצאה אל הפועל. הרמב"ם היה חכם גדול מהם.
כשנתנו לו לבחור בין שני הפתקים, הוא נטל אחד ובלע אותו. 
לא נותרה אפוא כל בררה אלא לפתוח את הפתק השני שנותר 
בידיהם, ולראות שכתוב עליו "מות", ולהסיק מכך שהרמב"ם נטל 

את הפתק שהיה כתוב עליו "חיים".
למדנו מכאן, כי לפעמים כדאי "לבלוע" את "המוות" – כדי 

לזכות ל"חיים"…
לפעמים אחד עושה לרעהו "את המוות" הוא מציק לו, מצער 
אותו, וכדומה. כמה גדול הוא זה שמשכיל בעת הזאת "לבלוע", 

להתכופף, לוותר ולשתוק.

נסעתי פעם באוטובוס, קו 39 בשכונת בית וגן בירושלים. ברחוב חיד"א 
דלת  באוטובוס.  התנגשה  וכמעט  במהירות,  פרטית  מכונית  יצאה 
המכונית נפתחה, ויצא משם אדם מנוער מתורה ומצוות, שהחל לצעוק 
לעבר נהג האוטובוס: "חמור". הנהג חייך אליו ואמר לו: "אתה אח שלי". 
"כלב", "אתה אח שלי"… "סוס" "אתה אח שלי"… וכך הוא עבר על 17 

חיות… ונהג האוטובוס עונה לו בחיוך: "אתה אח שלי"…

המשך בעמוד הבא <<<



1011 dirshu@acheinu.co.il :יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל | מייל

<<< המשך מעמוד 4 | הרב שטיינמן זצ"ל

<<< המשך מעמוד קודם

את זה בציבור, אבל בחבורה הזו קיבל את הדחיפה להשקיע יותר 
בהלכה בצורה מסודרת, עד בירור הדברים כדי למוסרם לציבור. 
ובכל פעם שהתחדשו לו סברות חדשות, היה מעלה את הדברים 

לפני ראשי הישיבה, והיו ממשיכים לפלפל עימו בזה.
והוסיף הג"ר שמואל חיים דומב שליט"א, ששמע מהגרב"צ את 
המשך הדברים, שכאשר החבורה התחילה להיות בקביעות, ניגש 
הגרב"צ אל מרן ראש הישיבה הגרא"מ שך זצ"ל והתיעץ עימו אם 
ראוי להמשיך ולהשקיע במסירת חבורות בהלכה. והרב שך השיב 

לו שזהו דבר גדול, וטוב מאוד שימשיך לעסוק בזה.
הוסיף הגרב"צ ושאל את הרב שך, האם הוא יוכל לשאול אותו 

בכל פעם את השאלות המעוררות לו בהלכה.
השיב לו הרב שך, "לי אין זמן לזה, אני צריך להכין שיעורים 

למסור בישיבה, והזמן אינו מספיק כדי להכנס לסוגיות בהלכה 
ולבררם. אבל אם אתה מחפש את מי לשאול שאלות בהלכה, אתה 
יכול לשאול את רבי אהרן יהודה לייב שטיינמן, שאותו אפשר 

לשאול על כל חלקי השו"ע, ועתה יכול לסמוך עליו בכל נושא".
ומאותה תקופה התחיל הקשר בין הגרב"צ למרן הגראי"ל, הקשר 
שלא פסק עד יומו האחרון, כאשר כל שאלה בהלכה וכל סברא 
חדשה הביא לפני מרן הגראי"ל והוא המכריע את ההלכה, ומקרב 

או מרחק את הסברא.
על כל דבר ודבר, היה מתיישב מרן זיע"א עם הגרב"צ, ופותח 
את הגמרות והראשונים והפוסקים, ומברר את הדברים במקורם 

ושורשם, עד בירור הדבר להלכה למעשה.
)מתוך שלמים בציון(

מי שאכן משכיל "להתכופף", זוכה לחיים טובים ומאושרים, אשריו 
ואשרי חלקו, זוהי ההתקדמות האמתית בחייו של האדם בעולם.

חדר האוכל בישיבה – "פנסיון"
הייתי צעיר לימים כשנכנסתי ללמוד בישיבה בירושלים. בישיבה 
למדו ארבע מאות בחורים, ולא הכרתי אף אחד. בצהרי היום הראשון 

ירדתי לחדר האוכל לארוחת צהרים.
האחראי על חדר האוכל הסתכל עלי, הבחין ב'פנים חדשות', 

ושאל אותי: "באת לאכול כאן?".
"מה זאת אומרת באתי לאכול?", השבתי לו, "אני לומד כאן 

בישיבה כמו כולם".
"ומנין יכול אני לדעת זאת? אולי עברת ברחוב והחלטת לבוא 

לאכול כאן?", שאל.
"התקבלתי לישיבה", השבתי.

"יש לך אישור?"
"ממי עלי להביא אישור?"

"תקשיב טוב", אמר, "אני אדם עם לב טוב. היום אתן לך מנה. 
אבל מחר תצטרך להביא לי אישור שהתקבלת לישיבה. את האישור 
תוכל לקבל מהמשגיח, רבי מאיר חדש זצ"ל. הוא מחלק אישורים".

כאמור, הייתי צעיר לימים. בגיל חמש עשרה. המשגיח היה מבוגר, 
בגיל שבעים. רעדתי להיכנס אליו. אבל כיון שידעתי שהאחראי 
על חדר האוכל לא ייתן לי לאכול, נגשתי בצעדים אטיים לחדרו, 

ונקשתי על הדלת.
"כן", שמעתי את קולו מתוך החדר. "אפשר להיכנס". נכנסתי, 

רועד כולי, ובקשתי את האשור הנדרש.
"מדוע לא הלכת למזכירות? שם מחלקים אישורים", שאל אותי 

המשגיח.

"אני חדש כאן, אינני יודע מכלום, והאחראי על חדר האוכל אמר 
לי לבקש אישור מהמשגיח".

המשגיח לקח חתיכת דף קטנה, וכתב בזה הלשון: "נא לתת 
למוכ"ז מקום בפנסיון".

"כבוד המשגיח", אמרתי. "אינני מחפש לאכול בפנסיון. אני בסך 
הכל מבקש לאכול בחדר האוכל של הישיבה".

המשגיח הזדקף, עם כל שבעים שנות חייו, הסתכל לי בתוך 
העיניים, ואמר: "לאכול בחדר אוכל – זה פנסיון! אין לך פנסיון 

גדול יותר מזה!"…
כשהוא ראה שלא הבנתי את הדברים, החל להסביר: "דע לך, 
בחור צעיר, כשאני הייתי בגילך, לא היה לנו חדר אוכל בישיבה. 
היינו אוכלים "ימים". יום אחד אוכלים אצל בעל הבית הזה, ויום 
אחר אצל בעל הבית אחר. היו ימים שגם לא היה אצל מי לאכול. 
אם הזדמן לבחור לאכול במשך חודש שלם אצל אותו בעל הבית – 
היו כולם מקנאים בו! בדרך כלל היה צורך לחפש מדי יום-יומיים 

מקום אחר לאכול".
המשגיח נעץ בי את עיניו הטהורות ואמר: "עכשיו אתה מבין 

שלאכול בחדר אוכל – זה פנסיון?".
ואז הבנתי כמה עלינו להודות לקב"ה גם על הדברים שנראים 
פשוטים, יומיומיים, שאין בהם משהו מיוחד. להבין כי גם דברים 
אלו הם חסד ה', ואין בעולם שום דבר "פשוט". אף אחד לא חייב 

לי כלום.
אם נפנים את התובנה הזאת, יקל עלינו לעבור את החיים בפחות 
כעסים, בפחות תלונות, עם יותר ויתור זה לזה, יקל עלינו "להתכופף" 

בעת הצורך שהרי "הכל לטובה".
)דורש טוב – סוכות(

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?
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יעקב א. לוסטיגמן 
השעה כבר 25 דקות אחרי שש, ובבית הכנסת 
הסמוך סיימו זה עתה תפילת שחרית כוותיקין. 
בצעדים נמרצים עושה מוישי את דרכו אל 
הישיבה, מחשבן במהירות את מרחק ההליכה 
שנותר לו, אל מול מחוגי השעון הנעים בקצב אחיד. 
החישוב הקצרצר מלמד על כך שגם היום מוישי יגיע למקומו קצת 
לפני תחילת סדר הלימוד שלפני התפילה, במסגרת תוכנית 'דרשו 

בוקר' הנהוגה בישיבתו. 
הלב מתרונן משמחה. זה לא קל עבורו. מוישי הוא מסוג הבחורים 
שעליהם נאמר בתהילים "כי שכבתי - ואישנה". כשהוא נשכב 
במיטה, הוא ישן. והוא ממשיך לישון עד שיקיצו וירננו שוכני עפר. 
להעיר אותו, כך יודעים כל בני המשפחה, כרוך במבצע לוגיסטי 
מורכב הכולל השמעת קולות גערה שעוצמתם אינה יורדת מ-140 

דציבלים, ניעור אינטנסיבי של 
המיטה בעוצמת רטט שאינה 
מביישת טלפון של חירשים ובד 
בבד שפיכת כוסות מים בזהירות 
רבה, בכמות שתספיק כדי להעיר 
את הישן, אך לא תרטיב את 

המזרן יתר על המידה. 
אבא, אמא, האחים והאחיות, 
בשוויון  בנטל  נושאים  כולם 
מוחלט. כל אחד מהזווית שלו 
תורם את פעולתו כדי להעיר את 
מוישי. אם לא יהיה מאמץ משותף 
של כולם, המשימה תיכשל, ומי 
יודע עד מתי ימשיך מוישי לישון. 
פעם החליט אביו לערוך ניסוי 
מדעי, ולבחון עד כמה מסוגל 

מוישי לישון. יום אחד התקבלה ההוראה: "היום לא מעירים את 
11:00 בבוקר יקום בנו  10:30 או  מוישי". אביו קיווה שבשעה 
מהמיטה ותחיל להתלבש בעצלתיים, אך לא. בשעה 14:30 כבר 
לא הצליחו בני המשפחה להתאפק, והעירו את מוישי רק כדי 

לבדוק אם הוא עדיין חי.
**

בחנוכה האחרון, הכל התהפך. מוישי שהבין כי כלתה אליו הרעה 
מאת המשגיח, החליט שהוא מתכוון לשבור את היצר הרע הזה. 
הוא חייב ללמוד לקום מוקדם בבוקר. כל ההטפות, הנאומים, 
ההרצאות והאיומים חדרו אל תודעתו באחת. במשך שנים נפלו 
הדברים על אוזניים אטומות, אך כעת, כשחרב הסילוק מהישיבה 
הטובה אליה התקבל, מרחפת מעל צווארו, הפנים מוישי באחת 

את מצבו הגרוע, והחליט לשנות את דרכיו. 
פיו של המוכר בחנות השעונים נפער לרווחה כשמוישי הציג 
לפניו את רשימת הקניות שלו. לא היה שעון מעורר אחד שלא 
נכנס לסל הקניות. מוישי הוציא לשם כך את כל החסכונות שלו, 
ואף זכה לקבל תוספת נדיבה מאביו שקיווה שאולי הפעם תבוא 

הישועה לבנו. את כל השעונים כיוון מוישי שיצלצלו בטווח של 
חמש דקות, וכשהתעורר מהשעון העשירי, היה עליו לעבוד במרץ 
רב לכבות את כל היתר, כדי שלא כל השכנים יתעוררו יחד אתו. 
על הדרך, זכה מוישי לתמיכה רחבה מצד כל בני המשפחה. 
העובדה שהשעה היתה רבע לשש לפנות בוקר לא הפריעה להם. 
הם מעדיפים לקום יחד עם מוישי שעה לפני הזמן, מאשר לקום 

בזמן ולעמול שעה תמימה כדי להעיר אותו.
5:55, מוישי כבר עמד על רגליו,  תאמינו או לא, אבל בשעה 
וכשהמחוג הגדול הגיע לספרה 12 והראה שכעת השעה 6:00, הוא 
כבר סגר אחריו את הדלת, רגליו מטופפות על גבי המדרגות, והוא 

עושה את דרכו לעבר הישיבה. 
 **

מוישי לא ידע את זה, אבל בשבוע וחצי האחרונים, בכל פעם 
כשהוא יוצא מהבית ב-6:00 בבוקר, פוצח אביו בריקוד של שמחה, 
ומצרף אליו את יתר בני המשפחה. 
"האח", הוא אומר בקול נרגש, 
"מוישי שלי למד לקום בבוקר. 

מי היה מאמין?..."
 , לו קל  שזה  תחשבו  שלא 
עדיין  השינה  מלאך  למוישי, 
רואה בו כאחד הקליינטים היותר 
נוחים. הוא מחזיק בו בחזקה, 
ואינו משחרר אותו בקלות. אבל 
'בולדוזר', כשהוא  מוישי הוא 
מקבל החלטה, היא מבוצעת. 
עכשיו הוא החליט שהוא קם 
לפני השעה 6:00 בבוקר, בשנה 
הקרובה. שבת, יום שלישי, יום 
כיפור או פורים. בשנה הקרובה 
הוא לא יישן אחרי השעה 6:00. 
הוא מאמין ויודע שמדובר בקבלה טובה, והרי מקובלנו מפי חז"ל, 
שאם יפתח האדם פתח כחודו של מחט, הקב"ה יפתח לו כפתחו 
של אולם. הוא קיבל על עצמו את הקבלה הטובה, והקדוש ברוך 

הוא עוזר לו לבצע אותה. 
**

6:29 התיישב מוישי בהיכל הישיבה, פותח את הגמרא  בשעה 
ומסדיר את נשימותיו. עיניו מעיפות מבט עצבני בשעונו, "אוף, 
מה יהיה איתו", מלמל לעצמו בכעס, כבר הגיע הזמן והוא עדיין 

לא כאן. כל פעם אני צריך לחכות לו!
ציפור קטנה ניקרה באחורי מוחו, מזכירה לו שעד לא מזמן, 
החברותא שלו היה מחכה לו עד השעה 10:00 בבוקר. אבל מוישי 
דרס את הציפור הזאת שהופיעה במחשבותיו. "אם אני יכול להגיע 
דקה לפני הזמן, גם שמוליק יכול. שלא יהיה לי עצלן כזה. שילמד 

להתגבר על היצר ולנצח אותו. 
המחשבה הזאת חוזרת מדי בוקר. מוישי מרגיש שהוא תרם 
מעל ומעבר לכוחותיו כדי להתייצב בזמן, ואילו השותף שלו אינו 
יודע לכבד ולהעריך את המאמצים הללו, ולהחזיר במעט מאמץ 

להעיר אותו, כך יודעים כל בני המשפחה, כרוך במבצע לוגיסטי מורכב 
הכולל השמעת קולות גערה שעוצמתם אינה יורדת מ-140 דציבלים

 סיפור
מחיי הישיבה
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<<< המשך מעמוד קודם

<<< המשך מעמוד 7 | רבי אליעזר טורק שליט"א

מצדו. הוא כבר החל לחפש לעצמו חברותא אחר, אבל לא מצא 
את הבחור משכים הקום שמוכן להחליף חברותא באמצע הזמן. 

כששמוליק התיישב במקום, מוישי לא חסך ממנו את שבט לשונו: 
"למה אתה כזה עצלן? אתה לא יכול ללמד את עצמך להתגבר על 
היצר? תראה אותי, אני כבר הצלחתי. לך זה יהיה הרבה יותר קל, 

אין לך טבע ישנוני כל כך כמו לי". 
שמוליק מסמיק במבוכה, מה לעשות, הוא אין לו בעיה לקום 
מוקדם, אצלו הקושי הוא להזדרז לאחר מכן. הוא רחפן מטבעו, 
ולהתלבש זו משימה מאוד מורכבת עבורו. צריך מגדל פיקוח 
כמו בשדה התעופה, כדי לתת לו הוראות, ולהזכיר לו כל הזמן: 
"נעליים!", "תקשור את השרוך השמאלי", "הכובע שלך תלוי על 

הקולב, הוא לא במקרר"... 
אבל מוישי אינו יודע רחמים: "זמן זה זמן, צריך לדעת לקום 
בבוקר. אם אתה לא מצליח לבוא בזמן, עדיף כבר שתישאר בבית". 

**

אחרי ארוחת הבוקר בירך מוישי ברכת המזון. 68 שניות והוא כבר 
אחרי. שמוליק עדיין מחזיק בברכה השניה, "נודה לך". שלוש דקות 
אחרי מסיים שמוליק לברך ושואל את מוישי: "איך הצלחת לברך 

בתוך דקה? באמת הוצאת את כל המילים מהפה? 
מושי נבוך: "הממ מזתומרת? ודאי שאמרתי הכל, בעצם, ככה 

אני רגיל לברך". 
"אבל הי, רגע, שמוליק, צדיק שכמוך, שכחת שבשיעור א' אתה 
היית הטייס של השיעור? ברכת המזון ארכה אצלך בערך חצי דקה. 
אתה מטיף לי? תיזכר איך היית נוהג לברך לפני שקיבלת על עצמך 

לברך במתינות, בחודש אלול האחרון!" 
חיוך רחב עלה שפתיו של שמוליק: "ומה לגבי השכמת הבוקר? 

רוצה שניזכר ביחד מתי היית מתעורר לפני חנוכה?..."
שני החברים פרצו בצחוק לבבי והגיעו למסקנה המתבקשת 

מאליה: הגמל לא רואה את הדבשת של עצמו!

כשנקשנו על דלת הבית, פתחה הרבנית את הדלת ואמרה לנו 
בהתנצלות: "קשה מאד להכנס היום לרב, זה כמעט בלתי אפשרי..."
"הרב הרי נכח בתפלה בהיכל הישיבה, והיה נראה כי הוא חש 

בטוב" - שאלנו בפליאה.
"לא, לא", השיבה הרבנית, "ברוך ה' הוא מרגיש טוב. אי אפשר 
להכנס בגלל סבה אחרת: רק אתמול, בערב יום טוב, הרב חזר 
ממסע בזק לחוץ לארץ, שם שהה בין יום הכפורים לסכות. הוא 
ממוטט מעיפות בעקבות הנסיעה, עד שלא הצליח לעמד על רגליו 

מרב עיפות".
וזקן למעלה מגיל שמונים, ואכן נמלאנו  הרב היה אז חלש 

דאגה לשלומו. 
"אבל היות ולא הצליח ללמד בישוב הדעת כראוי במטוס", המשיכה 
הרבנית לומר, "אמש בלילה הוא עוד התישב ללמד בצמאון איזה 
'שטיקל' רמב"ם, וכך למד כל הלילה... רק כעת הוא סוף סוף הלך 

קצת לנוח, וכי אני רשאית להפריע לו?!" 
הרבנית ראתה את צערנו ואמרה: "כיון שטרחתם לבוא עד לכאן, 

אבדק אולי הוא עדין ער". 
היא פתחה בזהירות את הוילון למרפסת שבה היתה הסכה, 
והנה, רק נפתח הוילון ולעינינו נגלה מחזה מפלא: הרב היה ישוב 

על כסאו, צמוד לשלחן, גמרא גדולה פתוחה לפניו, והוא מתנענע 
כבחור צעיר לימים ולומד בשקידה. הוא נראה כמי ששכח את 
תשישות הדרך, את עיפותו המרבה ואת חסר השנה שצבר בלילות 

האחרונים כשלא נתן תנומה לעפעפיו. 
הרב היה שקוע עמק בספר שלפניו, ולא שם לב כלל לכניסתנו. 
זכרון מחזה זה, יחד עם הנגון הנפלא, כובש הלבבות, שהשמיע 
הרב בעת למודו בכזו מתיקות וערבות נפלאה - מעוררים בי רגשות 

עזים עד היום, כשעברו מאז למעלה מארבעים שנה. 
כמובן עמדנו כלנו לפניו, אחלנו בדרך ארץ 'א גוט יום טוב', והוא 

השיב לכל אחד ואחד בסבר פנים יפות ומאירות. 
אבי מורי שליט"א יצא מהחדר וחדד לנו בהתפעלות ובנעם את 
המסר שראינו: "הראיתם, ילדים יקרים? כשעיפים - לומדים; 
כשעיפים מאד - לומדים מאד; וכשעיפים מאד מאד - לומדים 

מאד מאד!"...
זהו אפס קצה של אותה אהבת תורה של הרב מפוניבז'. 

לשמו ולזכרו תאות נפש!

מתוך סדרת הספרים 'אוצרותיהם אמלא'
תודתינו נתונה למכון ההוצאה לאור, על רשותם לפרסום המאמרים

התורה משולה לדבש אבל 
מי שפיו מלא במלח לא יוכל 
להרגיש את מתיקות הדבש

)מרן הגראי"ל שטיינמן זצ"ל(
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פרק נוסף בסדרה של 'מתיקות התורה'  והפעם על יגיעת התורה של גדולי ישראל

פעמים ועולה מחשבה בלב האדם: לו רק היה לימוד התורה 
יותר בעל כשרונות, או נוטה בטבעי אל  יותר, אילו הייתי  קל 
השקידה – נקל היה לי להרגיש במתיקותה של תורה. אולם כיום, 
כשהלימוד עולה בידי בקושי, במאמץ ויגיעה, כיצד אוכל לחוש 

את ערבות התורה?
פנים רבות לה למחשבה זו. האחד, מתקשה בהבנת תיבותיה 
הקדושות ודבריה העמוקים של התורה; ולרעהו הכשרוני, קשה 
לחזור על לימודו כראוי. אצל השלישי, קשה עליו להתמיד בלימודו 
ברצף לאורך זמן, לרביעי קשה להסיח את הדעת מטרדותיו ולתת 
לבו לתורה, ואילו החמישי אינו חש בטוב והלימוד קשה עליו, וכן 

הלאה, איש איש וקשייו. 
הצד השווה שבהם, שכולם סבורים הם כי לו רק היה פתרון פלא 
לקשייהם, ולו היתה נחסכת מהם היגיעה, היו מאושרים עד בלי די.
אולם לאמיתו של דבר, אין לך טעות גדולה מזו, אלא אדרבה, 
דוקא היגיעה והקושי, איש איש על פי דרכו, הם אלו המביאים את 
האדם לחוש את מתיקות התורה, וכדבריו של רבי אהרן קוטלר 
זצ"ל : "עצם ענין מתיקות התורה, באה על ידי היגיעה, שגורמת 

אהבת התורה לאין שיעור" -
שהרי כך אמרו חז"ל )אבות פ"ו מ"ד(: "כך היא דרכה של תורה, 
פת במלח תאכל ומים במשורה תשתה ועל הארץ תישן ובתורה 
אתה עמל, אם אתה עושה כן – אשריך וטוב לך". הרי, שרק על ידי 

היגיעה והמאמץ, זוכה האדם להיות מאושר – 'אשריך'!
ולא זו בלבד, אלא שמתוך היגיעה בדברי התורה, מתמלא האדם 
כולו בערבות ומתיקות התורה, עד שאפילו דברי תורתו יהיו ספוגים 
בטעם ומתיקות, כמו שאמרו במדרש )ילקוט שמעוני שה"ש רמז 
תתקפא(: "ישקני מנשיקות פיהו, אם עמלת בתורה, סופך להשיק 
לאחרים, סוף שדבריך מתנשקין, סוף שפתותיך מתנשקות..." 
וביאור הדברים, שאף דברי התורה שיביע אדם זה כלפי חוץ, יהיו 
מתוקים לאין שיעור, עד שכל שומעיהם יאמרו 'שפתים ישק', וכל 

זאת מכח עמלו בתורה.
"החיים הוא ירק מדברי, לא ניתן לאכילה בהיותו מעופר בעפר 

אדמתו, אבל מה מתקו החיים אחרי מריקתם ושטיפתם, ומה נעמו 
החיים המזהירים" )החזון איש, קובץ אגרות ח"ג אגרת א'(

• • •
שמא עדיין יעלה בלבו של אדם, אולי יש תועלת גם בלימוד 
מתוך שלות הנפש והשקט, בלא יגיעה וטורח, וכך יוכל ללמוד יותר 

בכמות ובאיכות, ונמצא לימוד התורה נשכר, כביכול... 
אולם בדברי חז"ל מתבאר, כי לימוד כעין זה, איננו מתקיים 
ביד האדם כל עיקר, שכך אמרו )שבת פג ע"ב(: "אין דברי תורה 
מתקיימין אלא במי שממית עצמו עליה", וכך פסק הרמב"ם להלכה 
)פ"ג מהל' ת"ת הי"ב(: "אין דברי תורה מתקיימין במי שמרפה עצמו 
עליהן, ולא באלו שלומדין מתוך עידון ומתוך אכילה ושתיה, אלא 
במי שממית עצמו עליהן ומצער גופו תמיד ולא יתן שינה לעיניו 

ולעפעפיו תנומה".
נמצא אם כן, שעל ידי השלוה ומנוחת הנפש, אדרבה תתמעט 
תורתו של האדם, שהרי אף אם ילמד תורה בנחת כל ימיו, מאומה 

לא ישא בעמלו שיוליך בידו, ומה יתרון לו שיעמול לרוח...
"לא יתקיים מן החכמה אלא מה שנלמד בעמל ויגיעה ויראה מן 
המלמד, אבל קריאת המנוחה והתענוג – אין קיום לה, ולא תועלת 

בה" )רמב"ם, פירוש המשנה אבות פ"ה מי"ט(
• • •

ולפיכך כתבו רבותינו, שלימוד תורה בלא יגיעה, איננו נחשב 

המשך בעמוד הבא <<<

איש  החזון  דברי  לביאור  שליט"א,  שיינר  הגר"י  את  שאלנו  כאשר 
שאי אפשר להשיג את מתיקות התורה אלא אחר שקידה של שלוש 
בעניינים  העסוקים  אותם  וכי  הפסק,  בלא  ברציפות  שעות  וארבע 
שונים ולומדים שעה או שעתיים ביום, אינם חשים במתיקות התורה? 

נענה ואמר: "אכן כן הדבר, ודאי שאין להם את המתיקות"

<<< המשך מעמוד קודם

רה
הדרך להשגת מתיקות התו

וץ להצלחה בלימוד ומתיקות התורה
יע

 ה
קו

1800-20-18-17
שיחת חינם

 בשעות הצהריים: 15:00 - 13:30  
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בגדר לימוד תורה כלל, וכדבריו של בעל ההפלאה )פנים יפות 
בראשית ג, יז(, על דברי המשנה )אבות ג, יז( "אם אין קמח אין 
תורה": "כי כמו שצריך לברר החטין מן הפסולת עד שנעשה קמח, 
כמו שאמרו חז"ל )ברכות נח ע"א( 'כמה יגיעות יגע אדם הראשון 
עד שמצא פת', כן צריך לברר כל הלכה עד שמוציאין ממנה את 
הקמח... וזהו שאמר: אם אין קמח אין תורה, אם אינו מיגע את 
עצמו לברר הלכה על בוריה, לא מצא תורה, כמו שאמרו )מגילה 

ו ע"ב( 'לא יגעתי ומצאתי אל תאמין'". 
וכך מסורת בידינו מרבינו הגר"א, שהיה רגיל לומר כי "לימוד 
יגיעה, כמוהו כביטול זמן" )מפי הגר"מ פיינשטיין  תורה בלא 
זצ"ל(. ורבינו הגר"א, נאה דורש ונאה מקיים היה: פעם נשלח אליו 
מלאך מגיד משמים כדי ללמדו את סודות התורה. מי מאיתנו לא 
היה חפץ ללמוד חברותא עם מלאך, היש לך לימוד תורה נפלא 
מזה? אולם הגר"א לא אבה לקבל את המלאך וביקש ממנו לשוב 
למרומים, כי חפץ רק במה שישיג בעמלו בעצמו )הקדמת הגר"ח 

לפירוש הגר"א על ספרא דצניעותא(. 
וכאשר נשאל מרן הגרא"מ שך זצ"ל על דרך לימוד שהתמקדה 
בידיעת פסקי ההלכות בקלות, נענה ואמר: "דרך זו המבטלת את 
יגיעת התורה – אינה מרבה תורה, אלא היא גזירה של ביטול תורה!" 
)מתוך דברים שנאמרו בישיבת פוניבז', כסלו תשנ"ג(. 
ומעשה בגאון רבי ברוך בער ליבוביץ זצ"ל, שהיה עוסק בתורה 
עם תלמידיו, ונזרקה קושיה עצומה מפי אחד מהם. תיכף ומיד 
הגיב רבי ברוך בער בתירוץ נפלא וחודר, שהאיר את כל הסוגיא, 
והתלמידים נותרו משתוממים. אולם רבי ברוך בער קם ממקומו 
כשפניו מלאות תוגה, והחל להסתובב בחדר הנה והנה אחוז 
בשרעפיו. לפתע ניגש ואמר להם בקול שבור, כמודה ומתחרט: 'הוו 
יודעים, בני היקרים, כי עשיתי שלא כהוגן! חכמינו הקדושים אמרו 
'לא יגעתי ומצאתי אל תאמין', אין התורה נקנית אלא ביגיעה, כל 
הלכה והלכה וכל פרט ופרט מוכרח שיבוא מתוך יגיעה. אמרתי 
לכם תירוץ מהיר, ונדמה שהוא טוב וחריף, ולואי שלא אכשל ח"ו 
כמגלה פנים...' ושוב הסתובב על פני החדר מספר דקות כשהוא 
מעמיק בעיונו, ואז אמר לתלמידיו: 'ב"ה מתחיל אני להבין קצת 
את הסוגיא', והתחיל מציע בפניהם את אותו תירוץ עצמו! רק 

שהפעם היה הדבר מתוך יגיעת התורה... 
"והתקן עצמך ללמוד תורה, שאינה ירושה לך - ולא תשיגנה אם 

לא תיגע בה" )רבינו יונה אבות פ"ב מי"ב(
• • •

טעם הדבר, מפני שרק על ידי העמל והיגיעה, נוצר חיבור בין 
האדם לתורתו, כמו שכתב הגר"ז מסלאנט )הובא בספר אילת אהבים 

עמ' קצב(: "אל ידאב לב האדם על זאת, מי יתן ואשיג שלימותי 
בחכמה וביראה ובמדות בלי יגיעה, והייתי משיג יותר. אל יאמר כן! 

רק הודות לזה העמל, הקנין נחשב שלו, ואף החכמה שלו היא".
בפשוטם של דברים, דרכו של עולם היא שהאדם חש קשר לדבר 
שעמל בו, שהרי רוצה אדם בקב שלו מתשעה קבין של חברו )ב"מ 
לח ע"א(, ופירש רש"י: "חביבה עליו על ידי שעמל בהן", ועל ידי 

שעמל בתורה, אוהבה ומתאחד הוא עמה . 
אמת הדבר. אולם מלבד כך יש עוד סגולה רוחנית בעמל התורה, 
שהוא המזכך את האדם ומטהרו, כלשון הזהב של מרן החזון איש 
)קובץ אגרות ח"א אגרת א(: "העמל הוא העבודה המעולה, ואשר 
עליהם כוונו חז"ל בהפלגת התורה על לומדיה. והמהפך את הגשם 
לרוח ואת הגוף לנפש. והנכנס ברמ"ח אבריו של האדם, לזככם 

ולעדנם לקיום חיי התורה". 
"כל סגולות התורה נאמרו על עמלה... יש בתורה גוף ונשמה, העמל 
בה כיאות מזדווג גם בגופה גם בנשמתה. והרגילים בעמל התורה, 
ועיניהם נשואות תמיד למרום לזכות לאסוקי שמעתא, הם המה 
המלאכים היוצאים מעמל התורה" )חזון איש, קובץ אגרות ח"א לג(

• • •
טעם נוסף בדבר, יש לומר על פי דברי הגר"א )משלי טז, כו(: 
"שלומדין לאדם בבטן אמו כל התורה, מה שיהיה ביכולת האדם 
להשיגה כל ימי עמדו בזה העולם, וזהו 'כי לכך נוצרת' )אבות 
פ"ב מ"ח(. וזהו שאמרו )מגילה ו ע"ב( 'יגעת ומצאת תאמין', כי 
מה שהיה ואבד יוכל להמצא. וזהו )משלי שם( 'נפש עמל עמלה 
לו כי אכף עליו פיהו', כלומר, פיהו שלמד כל התורה קודם בואו 
לאויר העולם, הוא מכיפו ומכריחו שיעמול... שפיהו מכריחו ללמוד 

תמיד למצוא אבידתו".
על פי זה מתבאר, שידיעת התורה טמונה היא ונמצאת תמיד 
בנשמתו של כל אדם מישראל מאז היותו בבטן אמו, שמצד הנשמה 
קדושה היא עד מאוד, חלק א-לוה ממעל, ומשיגה היא את כל 
התורה בלי עמל וטורח, שאז  נר דלוק על ראשו ומלמדין אותו 

כל התורה כולה בכמה חדשים )נדה ל ע"ב(.  אלא הגוף הקרוץ 
מחומר הוא המעכב בעדה מלהשיג בתורה כרצונה, ועל כן צריך 
האדם לעמול בתורה הרבה כדי לשבר את טבעי הגוף, ובזה ישיג 

ויתחבר אל התורה שכבר נמצאת טמונה בתוך נשמתו.
ומאליו יתבאר, שלפיכך צריך האדם להשיג את התורה דוקא על 
ידי עמל ויגיעה, מפני שבלעדיהם יישאר הלימוד חוצה לו, ולא ישיג 
את התורה הטמונה בנשמתו - שלמד מפי המלאך, ולא יתחבר אל 
התורה כראוי. ורק על ידי העמל המשבר טבעי הגוף ורצונותיו, 

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם

רה
הדרך להשגת מתיקות התו

וץ להצלחה בלימוד ומתיקות התורה
יע

 ה
קו
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מתחבר האדם אל מהותו האמיתית הנמצאת בתוך נשמתו. 
ובזה יש לבאר את הכתוב )משלי כ, ה(: "מים עמוקים עצה בלב 
איש, ואיש תבונה ידלנה", כי 'אין מים אלא תורה' )ב"ק יז ע"א(, 
וזהו שאמר 'מים עמוקים עצה בלב איש', כי התורה נמצאת טמונה 
עמוק עמוק אצל כל אחד ואחד מישראל, שהרי למדה בבטן אמו. 
'ואיש תבונות ידלנה', כי מי שיבין וישכיל לעמול ולהתייגע כראוי 
על התורה, אזי יזכה לדלות פניני תורתו מעמקי התהומות, מקום 
אשר נגנז תורתו אשר בתוך מעיו. ועיקר העמל הוא להתיש כח 
האדם - הוא הגוף, ולהתיש ולבטל החומריות שבו, ולהיות דבוק 
בתורה, ואזי יאיר ויבצבץ כח הנשמה שיוכל להשיג את התורה על 

ידי יגיעתו, ויגעת ומצאת תאמין 
)מפי הר"ר דוד הופשטטר שליט"א(.

"לימוד התורה צריך להשפיע על האדם שפע של קדושה וטהרת 
הנפש, ולהפכו מ'עיר פרא אדם יוולד' עד למדריגות עליונות... 
אמנם כל התועלת הזו לא תתקבל אלא מתוך יגיעת הגוף והנפש 
בעמלה של תורה" )הגאון רבי מיכל יהודה לפקוביץ זצ"ל, דרכי 

החיים פי"ב(
• • •

על ידי עמל התורה ויגיעתה, נשבר ומתבטל יצר הרע, כמו שכתב 
החזון איש )קובץ אגרות ח"א אגרת לז(: "עיקר סגולת התורה 
להביא את האדם לרוממות עילאה ולהכיר חובתו בעולמו, באה 
על ידי עמלה של תורה, וכל שהאדם מוסיף ביגיעתו, מנתק בזה 
חבלי היצר, וממאס בתענוגי ההבלים, ונפשו משתוקקת לרגשי 
קודש ועונג החכמה, ומתק טהרת הלב" )אגרות חזו"א, אגרת לז(

ולכן אמרו חז"ל )סוכה נב ע"ב(: "אם פגע בך מנוול זה - משכהו 
לבית המדרש, אם אבן הוא נימוח, אם ברזל הוא מתפוצץ". ופירש 
הגאון רבי אהרן קוטלר זצ"ל, שכשמכיר האדם במתיקות התורה 
מתבטלים בעיניו כל הרצונות האחרים, ובכללם תענוגי העולם 
הזה, והרי הדבר מעין ביטול היצר הרע לעתיד לבוא )יחזקאל 

לו, כו(: "והסירותי את לב האבן מבשרכם, ונתתי לכם לב בשר".
"לעולם ירגיז אדם יצר טוב על יצר הרע, שנאמר )תהלים ד, ה( 
'רגזו ואל תחטאו'. אם נצחו - מוטב, ואם לאו - יעסוק בתורה" 

)ברכות ה ע"א(
• • •

וכל  "דברי חז"ל קדש קדשים, שאמרו: לפום צערא אגרא, 
הנסיונות והצער והיגיעות שיש לאדם על ידי עסק התורה, הוא 

המביא לבסוף להצלחה הגדולה", דברים אלו כתב הקהילות יעקב 
לתלמיד שהתקשה בלימודו. 

ואכן, מדברי חז"ל מתבאר כי שכרו העצום של לימוד התורה, ניתן 
לאדם אך ורק עבור יגיעתו. אין זה משנה כלל מידת כשרונו של 
האדם, תפיסתו המהירה או זכרונו המשובח, כל אלו אינם מזכים 
בשכר כלשהו. הדבר היחיד עבורו ניתן שכר לימוד התורה – הוא 
יגיעת התורה. וכמו שהקדימה התורה כתנאי לכל ברכותיה: "אם 

בחוקותי תלכו"  - ודרשו חז"ל: "שתהיו עמלים בתורה".
דברים מבהילים כותב בעל אור זרוע )הלכות ק"ש סי' ו(: "אדם 
שטרח בתורה כל מה שהיה 
יכול לטרוח, אע"פ שלא 
עלה בידו אלא דבר מועט, 
לו כאותו שטרח  נותנים 
כמותו ועלה בידו הרבה". 
בלב  חשש  יעלה  ושמא 
האדם, אף אם שכרו של 
היגע בתורה גדול ועצום 
יהיה, האם בהשגת התורה 
וידיעתה יגרע חלקו מחלקם 
של בעלי הכשרונות? על 
כך ישיבו את נפשו דברי 
מרן הקה"י )חיי עולם, עמ' 
פד(: "בעולם הבא אינו זוכה 
לשלימות התורה מי שידע 
הרבה, אלא מי שיגע הרבה 

לפי ערכו"... 
אם נפרוט את הדברים, 
נמצא כי אדם חסר כל כשרונות, העמל ויגע בתורה ומתגבר על 
טרדותיו וקשיי ההבנה, אף על פי שאינו מבין הרבה ואינו זוכר 
דבר, מכל מקום כשיגיע לעולם האמת יגלה כי מקומו ומדרגתו 
לצד הראשונים, האמוראים, או התנאים הקדושים, ואף שכר תורתו 

שקול כמותם, מחמת שיגע בתורה ככל שביכלתו!...
מעתה יתבאר, כי על האדם לחפוץ ביגיעה ולתור אחריה, שכן 
אך היא אשר תזכה אותו למדרגות נשגבות לעתיד לבוא. ומה 
מסכנים הם אותם שניחנו בכשרונות מרובים, המבטלים מהם את 

יכולת היגיעה...

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם

על ידי 
עמל התורה 

ויגיעתה, 
 נשבר

 ומתבטל
יצר הרע



1617 dirshu@acheinu.co.il :יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל | מייל

"גם כי למד הרבה יותר מחבריו, אם היתה הכנתו יותר ממה 
שלמד, וחבריו לא למדו כמוהו אלא שלמדו כפי כל הכנתם, יהיה 
להם יותר שכר ממנו, כי השלימו את חק הכנתם, והוא לא השלימו" 

)המבי"ט, בהקדמה לספרו בית א להים(
• • •

יגיעת התורה לא ניתנה ליחידי סגולה. לכל אדם הזכות - אם 
אך ירצה - להיות יגע בתורה.

ראשית חכמה היא העמל וההתאמצות להבין את דברי התורה 
לעומקם, וכפי שאמר ראש ישיבת בריסק, הגאון רבי אברהם יהושע 
סולובייצ'יק שליט"א, בהספד על אביו, הגאון רבי יוסף דב )ישורון 
ח, עמ' רנד(: "שמעתי מפיך, אבא, כמה פעמים, כי מסירות הנפש 
הגדולה ביותר היא מסירות הנפש על ההבנה. העמל והיגיעה להבין, 
ולהבין היטב, ולא לוותר בשום אופן עד שתהיה ההבנה ברורה 
וישרה כחוט המשקולת, היא מסירות הנפש הגדולה והקשה ביותר".
גדולי תורה  וכך היה רבי עקיבא איגר מזהיר את תלמידיו, 
כשלעצמם, שעיקר יגיעתם ועמלם בתורה יהיו להישיר השכל עד 
תכלית ההלכה, אף אם על ידי כך יחסרו מעט בלימוד הבקיאות, 
כי מי שיישר את שכלו על פי התורה, שכלו ישמרהו מן הטעות גם 
בענינים שלא עסק בהם עדיין )מתלמידו הגר"נ זילברברג, נדפס 

בחי' רע"א חולין, ורשא תרצ"ב(. 
ורבותינו גדולי הדורות, כולם נשתבחו בעמל ויגיעה עצומים 
להעמיק בתורה ולהבינה, עד כלות הכוחות ממש. כה מעיד רבינו 
הגר"ח מוואלז'ין על רבו הגר"א )בהקדמה לביאור הגר"א לספרא 

דצניעותא(: "וכמה יגיעות יגע 
זה האדם הגדול בענקים, 
עד  יסופר,  כי  יאומן  לא 
שהוציא כל ענין לאור ברור 
לאמיתו כו'. אף כי היו ידיו 
רב לו ברוחב שכלו, ועומק 
דעת  לה  המלאה  בינתו 
מכמה דורות שלפניו, עם 
כל זה לא היה סמוך לבו 
הטהור בזה, עד אשר שקלו 
במאזני שכלו שכל הקדש 
כמה מאות פעמים, וביגיעה 
נוראה, ולא אכל ולא שתה 
ולילות, ותדד  ימים  כמה 

שנתו מעיניו, עד כי חשך משחור תארו, ונתן נפשו עליו, עד אשר 
האיר ד' עיניו לבא עד קצה תבונתו, וכרגע קרן אור פניו הטהור 

מחדותא ונהירו דאורייתא".
"ושננתם - שיהו דברי תורה מחודדים בפיך, שאם ישאל לך אדם 
דבר אל תגמגם ותאמר לו, אלא אמור לו מיד" )גמ' קידושין ל ע"א(

• • •
אולם, לא פחותה היא חשיבותה של השקידה וההתמדה. לימוד 

התורה ברציפות, 
לאורך זמן, אינו 
ם  הדברי מן 
הקלים  לאדם, 
ועליו לעמול 
בכל כוחותיו 
כדי לסגל בנפשו 
– לפי דרגתו – 
את ההתמדה 
בתורה, ואף דבר 
זה הוא בכלל 

עמל התורה.
וההתמדה, 
היא היא הגורם הגדול ביותר להביא את האדם לחוש את מתיקות 

התורה, כפי שאמר החזון איש )מעשה איש ח"ד פ"ד(:
"מתיקות התורה, כמה גדולה היא נעימות התורה, ואי אפשר 
להשיג את זה ולהגיע לזה רק אחר שקידה של שלוש וארבע 
שעות ברציפות בלא הפסק. בלי זה אי אפשר אפילו לצייר מהי 
הרוחניות הזו, וק"ו אחר חמש שעות, כמה רוממות יש - איך אפשר 
למי שיש לו את האפשרות הזאת להפסיק את הרציפות ולהפסיד 
בידים נועם כזה, כמו קדירה המתבשלת, להוריד מן האש, ליתן 

להתקרר, ואחר כך להשיבה..."
המשיך החזו"א: "ואחר שש שעות של לימוד, שוכח האדם מכל 
העולם וענייניו, ומתדבק בדברים רוחניים"  - כאשר סיפרו זאת 
השומעים אמרו בהשתוממות כיצד החזו"א תיאר זאת בעיניים 
בורקות ותנועות ידיים למעלה כאילו מתנתק הוא מכל הסובב - 
"ואחר שבע שעות האדם מרגיש קרוב להקב"ה, ואין לו מהנאות 
העולם כלום, ומתמלא שמחה. ואחר שמונה שעות אפילו לא נופלת 
בלבו מחשבה של תאוות וחומריות, וכולו משתוקק לאלוקיו, ואחר 
תשע שעות כולו קדוש למעלה למעלה, ואחר עשר שעות - עין לא 

ראתה, אין לתאר ואין מילים לבטא את מצבו ורגשותיו".
"עיקר הלימוד הוא התמידי והבלתי נפסק. ללמוד שעה אחת 
ולהפסיק שעה אחת, הוא קיום התוהו, האפס וההעדר, הרי זה זורע 
ושולח עליהם מים לסחפן... בלימוד התמידי הוא סוד הקדושה, 
וזה שעושה תורתו קרעים קרעים - אסף רוח. מן הראוי לחבל 
תחבולות איך לקנות את התמדת הלימוד, ולהתפלל על זה תמיד" 

)אגרות חזו"א, ח"א אגרת ג'(
• • •

כאשר שאלנו את הגר"י שיינר שליט"א, לביאור דברי החזון איש 
שאי אפשר להשיג את מתיקות התורה אלא אחר שקידה של שלוש 
וארבע שעות ברציפות בלא הפסק, וכי אותם העוסקים לפרנסתם 
ולומדים שעה או שעתיים ביום, אינם חשים במתיקות התורה? 

נענה ואמר: "אכן כן הדבר, ודאי שאין להם את המתיקות".
אמנם, נחמה תימצא להם בדברי החזון איש עצמו )קובץ אגרות 
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ח"ג י(: "מושג של שקידה אינו תלוי בהארכת הזמן, אלא במסירת 
האישיות ונתינת הלב במתנה לעיון התורה". כלומר: אם האדם נותן 
את לבו בשלמות לתורה גם בשעות שבהם אין הוא פנוי לעסוק בה, 
ואין הוא מסיח את דעתו ממנה, נמצא שההפסקה לצורך עסקיו 

אינה בבחינת 'הפסק'.
וכעין זה ביאר הגאון רבי בן ציון אבא שאול זצ"ל, שעמל התורה 
צריך שיהיה דומה למה שאמרו חז"ל "ואת עמלנו אלו הבנים", 
שכשם שבניו של אדם נתונים על לבו תמיד, ושנתו נודדת מעיניו 
בעבורם, ואם חלילה ילדו של אדם אינו חש בטוב, פונה הוא מכל 
עניניו ושוהה עם ילדו עד שיבריא, כך בלימוד התורה, על האדם 
לתת את לבו במתנה לתורה, שהיא תעסיק את מחשבותיו ביום 
ובלילה, ותהיה הדבר החשוב לו ביותר בעולם, לא מן השפה ולחוץ, 

אלא בפועל ממש.
"ברכת אהבת עולם פוטרת ברכת התורה אם למד מיד בלי הפסק, 
והטעם דמהני לכל היום, ומאי שנא מסוכה שצריך לברך בכל פעם 
שנכנס או אוכל, דשאני תורה שאינו מייאש ומסיח דעתו, דכל שעה 

אדם חייב ללמוד דכתיב והגית בו יומם ולילה, והוי כמו יושב כל 
היום ולומד" )ט"ז או"ח סי' מז סק"ו(

• • •
דרך נוספת של יגיעת התורה, הינה בעצם צורת הלימוד, שלא 
ילמד האדם מתוך תענוג ונחת, אלא באימה ויראה, ברתת ובזיע. 
הלא מעיקר הדין, היה על כולנו ללמוד תורה רק בעמידה; אלא 
שמשמת רבן גמליאל ירדה חולשה לעולם, והתירו ללמוד בישיבה, 
ועדיין אמרו על כך )מגילה כא ע"א(: "משמת רבן גמליאל, בטל 

כבוד תורה"...  
וכך מסופר על הגאון רבי שמעון שקופ, שבתקופת לימודיו 

בישיבת וולאז'ין, היה לומד במקומו הקבוע ח"י שעות ביממה, 
ופעמים רבות שמרוב עמלו ועומק עיונו היה נתקף בכאבי ראש 
חזקים, עד שהיה צריך לכרוך סביב ראשו סדינים רטובים להקל 

עליו הכאבים ולהמשיך בעיונו.
בהספד על ה'אור שמח', העיד הגאון מרוגטשוב על מדרגת יגיעת 
התורה שלו, שהיה נראה תמיד כמי שפרצה שריפה בביתו! בידוע, 
שבשעה שפורצת שריפה בביתו של אדם ויש סכנה לנפשות ביתו 
או לרכושו, מתגלים אצלו כוחות על טבעיים וזריזות נפלאה, שלא 
היו נראים בו עד אז. כחות מופלאים אלו אינם מחודשים, אלא 
רדומים וטמונים היו אצל האדם כל העת, ובשעת סכנה יוצאים 
ומתגלים אל הפועל. אולם אצל ה'אור שמח', תמיד היתה דולקת 
שריפה! תמיד בערה בו אהבת התורה ללא שיור, וכל יום ויום גילה 
בעצמו כוחות חדשים, והוסיף לגדול בתורה ולחדש בה חידושים 

נפלאים, והכל מכח אש התורה שבערה בו.
יעקב  על הגאון רבי משה פיינשטיין זצ"ל סיפר הגאון רבי 
קמינצקי, שתנוחת גופו העידה על הסיבה שבגללה עלה על כל 
רעיו בלימוד התורה. מעולם 
לא נשען אחורה אל מסעד 
הכסא, גופו תמיד נטה קדימה, 
מצחו מכווץ כמתאמץ לגלות 
את הכוונה האמיתית של דברי 

התורה הקדושה.
צריך  התורה  לעסק  "כי 
ואי אפשר להשיג  זריזות, 
התלמוד מתוך תענוג ומנוחה, 
וכמו שאמרו בגמרא )מגילה 
לא  ע"ב(, אם אמר אדם  ו 
יגעתי ומצאתי - אל תאמן" 
)בן איש חי, הלכות שנה שניה 

פ' לך לך(
• • •

מלבד אלו, לכל אדם חלקו שלו ביגיעת התורה. יש המצטער 
מחמת שחולה הוא, ויגע הוא להתגבר על מכאוביו ולעסוק בתורה, 
והיא היא יגיעת התורה שלו, וכפי שמספרת הגמרא על כמה חכמים 
שהיו חולים ועניים ועל אף מכאוביהם העצומים לא נמנעו מלעסוק 
בתורה, כרבי אלעזר ברבי שמעון )ב"מ פד ע"ב(, ורבי חנינא בן 
דוסא )תענית כה ע"א(. ועל כך פסק הרמב"ם )פ"א מהל' ת"ת 
ה"ח(: "כל איש מישראל חייב בתלמוד תורה, בין עני בין עשיר, 

בין שלם בגופו בין בעל יסורין".  
ויש, שמצטער מחמת דחקותו ועניו, שגורמים לו מניעות ועיכובים 
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שונים, המקשים עליו לפנות את זמנו לעסק התורה, ועל כך אמרו 
חז"ל )יומא לה ע"ב(:  "לעני אומרים לו: מפני מה לא עסקת בתורה, 
אם אומר עני הייתי וטרוד במזונותי, אומרים לו: כלום עני היית 
יותר מהלל?", שכידוע, היה עוסק במלאכת חטיבת העצים הקשה, 
ושכרו היומי היה סכום אפסי, השקול פעמיים לדמי כניסה לבית 
המדרש. חצי משכורתו נתן כדי להכנס לבית המדרש, והוא ובני 

ביתו התפרנסו בנותר... 
וכנגדו העשיר, טרוד הוא 
בעסקיו, ואף הוא מצווה 
ביגיעת התורה, לפנות את 
זמנו כדי לעסוק בתורה, ואף 
שהתמיכה בלומדי התורה 
דבר גדול ועצום הוא, אולם 
'יגיעת התורה' היא לעסוק 
בתורה בעצמו ממש. וכמו 
שממשיכה הגמרא שם: "אם 
וטרוד  אומר עשיר הייתי 
הייתי בנכסי, אומרים לו: 
כלום עשיר היית יותר מרבי 
אלעזר... בן חרסום, שהניח 
לו אביו אלף עיירות ביבשה, 
וכנגדן אלף ספינות בים, 
נאד  נוטל  ויום  יום  ובכל 
של קמח על כתיפו, ומהלך 
מעיר לעיר וממדינה למדינה 
ללמוד תורה... ומימיו לא 
הלך וראה אותן, אלא יושב 
ועוסק בתורה כל היום וכל 

הלילה".
"נפסק בשו"ע, דאפילו בעל 
יסורים וזקן גדול ועני וכו' 
חייב לקבוע עתים לתלמוד 
תורה. וענין הקביעות הוא 
שיקבע לו זמן ידוע לתורה, 
שלא לשנות אותו הזמן, 

אפילו הוא סבור להרויח הרבה" )החפץ חיים, מחנה ישראל פי"ב(
• • •

הן אמנם, בתחילה קשה על האדם להתרגל ליגיעה ועמל בתורה, 
ובמיוחד בדורנו אנו שנוטים אל הפינוק, ואין רגילים לעמול ולהתגבר 
על קשיים. רוב המלאכות שבעבר נעשו על ידי האדם, נעשים כיום 
על ידי המכונות, ואין נדרש מאיתנו כי אם ללחוץ על כפתורים... 
במצב שכזה, קשה נפשית על האדם לעמול ולהתייגע בפועל ממש.
אולם ידע האדם נכוחה בנפשו, כי אדרבה, כל מציאותו ועליתו 
הרוחנית של האדם, נעשית דוקא על ידי העמל. הגר"י לוונשטיין 
היה אומר, כי בלא עמל אי אפשר להגיע לשום הישג רוחני, ואילו 
העמל מקנה לאדם את כח העמידה בנסיונות, ושבירת הכוחות 

המתנגדים לו )נדפס בספר מופת הדור(. 
ובזה ביאר מרן הגרמי"ל לפקוביץ' זצ"ל )דרכי החיים פי"ב(, את 
דברי הגמרא )ברכות סג ע"ב(: "כל המרפה עצמו מדברי תורה, אין 
לו כח לעמוד ביום צרה", שאפילו האדם הלומד תורה בשקידה, 
אם לומד מתוך נחת ותענוג ואיננו עמל בה, חסר הוא את הכח 
לעמוד בנסיונות ולהתגבר על הקשיים, מפני שרק עמל התורה 

מקנה לאדם כח לעמוד ביום צרה. 

ותדיר היה מרן הגרא"מ שך זצ"ל מזכיר את דברי המדרש )שמות 
רבה פ"ה סי' יח( על בני ישראל במצרים, שהיו בידם מגילות שבהם 
היו משתעשעים משבת לשבת, ומגילות אלו נתנו להם להם את 
הכח לעמוד בקושי השעבוד הנורא, עד כדי כך שאפילו פרעה 
הרשע עצמו ידע שאם ברצונו לדכא את ישראל, עליו למנוע מהם 

את לימוד התורה. 
וידע  יכיר האדם  אם 
כי פרי עמלו – לו יהיה, 
יגיעה, קטנה ככל  וכל 
שהיא, בונה ברגעים אלו 
את מעלותיו האישיות 
והרוחניות, ומחסנת את 
אישיותו בפני הקשיים 
שיבואו עליו לעתיד, יקל 
עליו להשקיע את כוחותיו 

לעמלה של תורה.
"מתיקות התורה המושגת 
על ידי עמלה, היא הערובה 
היחידה לעבור את הנסיונות 
הנוראים בדור נורא זה, 
דור עקבתא דמשיחא" 
)הגרי"ש אלישיב זצ"ל(

• • •
לרוב אין כח – בפרט 
להתחיל  אנו,  בדורנו 
בבת אחת בלימוד רצוף 
של שעות רבות, ומתוך 
יגיעה עצומה. ואף אם 
ינסה האדם לעשות זאת, 
חיזוק קצר-מועד יהיה 
זה, ובדרך הטבע סופו 

להחלש.
הדור  מגדולי  אולם, 
דרך  קיבלנו  שליט"א 
נפלאה להתרגל למעשה 
ביגיעת התורה: אין לך אדם שאינו מסוגל ללמוד דקה אחת ברצף, 
מתוך שקיעות מלאה. ומכיון שכך, ביכלתו להתרגל בדבר אט אט, 

בלא להחפז, באופן שיהיה לו קיום. 
אם יקבע האדם לעצמו חוק בל יעבור, שהדקה הראשונה בה 
מגיע הוא אל הסטנדר, בכל יום ובכל סדר, תהיה דקה של יגיעה 
מלאה, אזי דקה זו תתן את השפעתה על כל הסדר כולו... ולא 
זו בלבד, אלא שברבות הזמן תתרחב הדקה ליותר ויותר, ולפתע 
יגלה האדם כי מאליו התרגל לשעות רבות של לימוד רצוף. וכל 

זאת כאמור, על ידי דקה אחת, שאין בה כל קושי.
מפי הגאון רבי דוד כהן שליט"א שמענו, כי על ידי ההרגל בלימוד 
תבוא לאדם אף המתיקות והערבות בתורה, וככל שיעבור הזמן 
יפחת הקושי, והדבר יהווה בע"ה מנוף עצום להצלחתו של האדם.
"חלילה ליפול בזרועות היאוש, כי ברבות הימים, ברבות שעות 
הלימוד והמוסר, יהפך לאיש אחר. היתה פעם תקנה: שעה ראשונה 
של הסדר, לא לדבר אפי' בלימוד, להתרגל להתמדה, לשבת במקום 
וללמוד. תחילת היום תהי' בהתמדה, להתחיל עם שקידה" )הגאון 

רבי דוד פוברסקי זצ"ל( 
• • •

<<< המשך מעמוד קודם<<< המשך מעמוד קודם
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הרב יעקב שיש שליט"א על המלחמה והנצחון המתוק
ים וַתּוּכָל" )בראשית ל"א, כ"ט( רִיתָ עִם אֱלקִֹים וְעִם אֲנָשִׁ י שָׂ "כִּ

לפני זמן מה נגש אלי אברך ואמר: מאחר שאתה דורש דרשות, 
ומשלב בהן סיפורים, ברצוני לספר לך סיפור שארע לי עצמי. אני 
אמנם לא צדיק יסוד עולם, אבל לפני שלוש שנים, ביום כיפור, 
קיבלתי על עצמי קבלה – באמצע הסדר לא אלך לשום סידורים, 
ויהי מה. הקבלה החשובה הזאת היתה מבוססת על רצון טוב, אבל 
גם על נסיון חיים, שחוויתי על בשרי – אם אני הולך לעיריה על 
חשבון הסדר, מתברר שהפקידה בדיוק לא הגיעה. בבית המרקחת 

התרופה נגמרה, ובדואר יש שיבושים ועיכובים. 
בקיצור, זה לא הולך. אין ברכה מללכת באמצע 

הסדר.
החלטתי אפוא בהחלטה חזקה – יהיה מה שיהיה, 

באמצע הסדר אני לא הולך.
בתחילת חודש ניסן ניסיתי להירשם לישיבת בין 
הזמנים בפרדס כץ, שם אני גר, ולא קיבלו אותי. 
בכל זאת הגעתי ללמוד שם. בשעה עשר התחילה 
ישיבת בין הזמנים, ובעשר וחצי התחוללה סביבי 
המולה קלה. מה קרה? הרב דניאל זר מחלק 
בישיבה שלו, "אור דוד", חמש מאות שקל לכל 

אברך שגר בפרדס כץ.
חמש מאות שקל לאברך, בערב פסח, זה דבר 
חשוב מאד. רבים עזבו את בית המדרש, וחזרו 

לאחר זמן קצר עם כסף ביד. ומה איתי?
נכון, קיבלתי על עצמי לא ללכת באמצע הסדר, אבל עכשיו בין 
הזמנים, ואני אפילו לא רשום באופן רשמי בישיבת בין הזמנים 
הזאת. ולכן מה? – אני אומר לעצמי. מה זה משנה "בין הזמנים" 

או לא? סדר זה סדר. קבלת על עצמך לא ללכת, אל תלך.
התחוללה מלחמת איתנים בין היצר הטוב ליצר הרע, ולבסוף 

החלטתי לא ללכת. אני אלך בשעה אחת, לאחר סיום הסדר.
בשעה אחת הזדרזתי ללכת. יש אדם אחד לפני בתור. כדי לקבל 
את המענק צריך למלא טופס, אבל מתברר שהבן אדם לפני – לקח 
את הטופס האחרון. "רגע, רגע", אני מזדעק, "אל תתחיל למלא 
את הטופס. תן לי אותו לחצי דקה, כדי שאוכל לצלם, ולמלא 

טופס בעצמי".
אבל הפקיד מתערב, "לא אי אפשר לצלם, זה ממוספר. הרב 

הקציב מלגות כמספר הטפסים. מצטערים מאד".
זה שלפני קיבל, אני לא קיבלתי.

אני יוצא החוצה, עומד על המדרגות של ישיבת 'אור דוד', ושוב 
מתחילה בתוכי סערה פנימית. 'אתה רואה, הפסדת חמש מאות 
שקל'… 'אז מה, למדתי סדר של שלוש שעות, זה נצח! ברוך ה', 
אמנם אין לי חמש מאות שקל ביד, אבל עמדתי בנסיון, וזה שווה 

הרבה יותר מחמש מאות שקל'…
הרגשתי שלוה, שמחה מילאה את הלב שלי. פתאום 

צלצל הטלפון, ועל הצג מופיע מספר של "דרשו".
"תגיד לי", אומר מישהו מהצד השני של הקו, 

"עשית עכשיו את המבחן המסכם?"
"כן עשיתי. מה הבעיה?"

"אנחנו רוצים לבשר לך, שזכית בהגרלה".
"זכיתי??" זה לא קורה לי הרבה, אני נרגש. "בכמה 

זכיתי?"
"זכית בחמשת אלפים דולר"…

לא קיבלתי חמש מאות שקל, אבל קיבלתי חמשת 
אלפים דולר… הם היו שווים באותה עת כשמונה 

עשר אלף שקל.
באותה תקופה התגוררנו בדירה קטנה, והצפיפות 
העיקה עלינו מאד. מרבית החברים שהיו במצב דומה, קנו דירה 
גדולה על הנייר. גם אני רציתי לקנות "על הנייר", אבל לצורך כך 
הייתי זקוק למאתים אלף שקל, שלא היו לי. לא היה לי גם רבע 

מהסכום ההתחלתי לתשלום הראשון.
שמונה עשר אלף השקלים שהגיעו אלי מידו הרחבה של הקב"ה, 
נתנו לי כוחות נפש ועוצמה. היה לי ביד התשלום הראשון לקבלן, 
ושילמתי, ואחר כך איכשהו התגלגלו העניינים והצלחתי לעמוד 

בתשלומים.
ממש לאחרונה חגגתי חנוכת הבית בדירה החדשה ורחבת הידיים 

שלנו, סיים האברך את סיפורו.
)מתוך הספר דורש טוב סוכות רבי יעקב שיש שליט"א(

רק  אלך  אני  ללכת.  לא  החלטתי  ולבסוף  מלחמה  אצלי  התחוללה 
לאחר סיום הסדר. בשעה 1 הזדרזתי ללכת. יש אדם אחד לפני בתור. 
אדם  שהבן  מתברר  אבל  טופס,  למלא  צריך  המענק  את  לקבל  כדי 
לפני לקח את הטופס האחרון. הרב הקציב מלגות כמספר הטפסים. 

זה שלפני קיבל, אני לא קיבלתי. הפסדתי!!

 בין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב | שיחת חינם  

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1800-20-18-18



2021 dirshu@acheinu.co.il :יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל | מייל

הסדרים,  ובכל  השיעורים  בכל  מצוין  למדתי  חורף  זמן  בתחילת 
ההתלהבות מתחילת הזמן קצת ירדה וכעת אני מוצא את עצמי לא 

עושה כלום
לכבוד הרב ישראל ליוש שליט"א

עלון הישיבה!
בתחילת זמן חורף למדתי מצוין בכל השיעורים ובכל הסדרים, 
ההתלהבות מתחילת הזמן קצת ירדה וכעת אני מוצא את עצמי 
לא עושה כלום. אומרים שאני בחור של 'או הכל או כלום' אולי 
זה נכון, אני חושב שפשוט בלי ההתלהבות של ההתחלה אני לא 
מצליח ללמוד, כך או כך, מה עושים? באמת קשה לי עם זה שאני 

לא לומד!
יעקב מהצפון

יעקב יקירי!
אפתח בספור שסיפר הגה"צ רבי גדליה אייזנר זצ"ל משגיח 

בישיבת 'חידושי הרי"מ' בתל אביב. 
שריפה ענקית פרצה במפעל בגדים 
שהיה בבעלותם של שני שותפים, 
כל  כילתה כמעט את  השריפה 
המפעל, המכונות, הבדים, החוטים, 
ואף את מחסני הבגדים המוכנים.

לאחר ששקטו הלהבות באו שני 
השותפים בעלי המפעל לאמוד את 
הנזקים ולבדוק אם ניתן בכל אופן 
להציל משהו מהאפר הנותר, אך 
מלבד ערמות אפר לא מצאו שם 
כמעט כלום. אחד השותפים התייאש 
מיד, ביכה את מר גורלו והסתלק 

מהמקום מיואש וכאוב. השני התעשת קמעה, נבר בערמות האפר 
והציל כמה בגדים שלא נשרפו כליל, חתך מכאן תפר משם וניקה 
אותם מהאפר. הוא מכר אותם ומהפרוטות שקיבל השתמש קצת 
למחייתו, ומהשאר קנה עוד מעט בדים תפר מהם בגדים ומכר 
גם אותם, וכך לאט לאט שיקם את העסק עד שהצליח להשתכר 
ממנו ברווח. השני המיואש, נשאר לא רק מיואש אלא אף עני מרוד 

שנלחם כל יום על מחייתו.
ר' גדליה, ההבדל בין השותפים הוא, שהשותף  אמר על כך 
שהציל את השאריות אהב 'כסף', ולכן השתדל להרוויח כל מעט 

כסף שרק יכול היה להרוויח, אך השני המתייאש אינו אוהב 'כסף' 
הוא אוהב 'עשירות', ואם הוא רואה שעשיר הוא כבר לא יהיה, 

הוא מעדיף למות ברעב.
ישנם שני סוגי בחורים - המשיך רבי גדליה ללמוד מוסר השכל 
מהספור – ישנו בחור שנפל ברשת היצר פעם פעמיים וכבר מתייאש 
לגמרי, ומסיק: 'לא יצא ממני כלום, אולי לימוד התורה ועבודת 
ה' לא מתאימים לי', בחור זה, אינו אוהב ללמוד או לעבוד את ה', 
אלא הוא אוהב להיות 'חשוב' או 'מכובד', וכשהוא רואה שחשוב 
הוא כבר לא יהיה, הוא מפסיק עם הכל, לעומתו ישנו בחור שאף 
אם יכשל כמה פעמים, הוא לא יתיאש, אלא ינסה להרוויח כמה 
שיותר, ואף אם כבר לא יהיה באותה דרגה שהיה לפני הנפילה, 
הוא ימשיך להתאמץ, כי כל לימוד וכל פעולה שעושה בעבודת ה' 
הוא חשוב, ובסופו של דבר הוא ודאי עתיד 

לחזור למדרגתו.
יעקב, העלית אפשרות שבלי ההתלהבות 
של ההתחלה אתה לא מסוגל ללמוד, לדעתי, 
עליך להשתחרר מכל המונחים הללו: 'או 
הכל או כלום' ו'בלי התלהבות אני לא יכול', 
אלא אדרבה תחליט שכל לימוד וכל מצוה 
או פעולה שאתה עושה זה חשוב ומקדם, גם 
אם זה לא חלק מיום שלם שמלא בלימוד 
ורצוף הצלחות. עליך לדעת שההתלהבות 
צ'ופרים שאמורים  רק  והשם הטוב הם 
לעודד אותך להמשיך ללמוד, אבל הם לא 
מטרה בפני עצמה, אסור להם להיות תנאי 
בהצלחה שלך. אם תתנה את ההצלחה שלך בדברים חיצוניים 
כמו 'תחילת זמן' או 'שם טוב', בוודאי שלא תוכל לעשות כלום 

כשהתנאים הללו ייעלמו.
יעקב, תהיה כמו אותו בעל מפעל שלא התייאש ואסף את שאריות 
הבגדים ומהם הוא צמח וגדל, גם אתה, תאסוף כמה שאתה יכול, 
תלמד כמה שאתה מסוגל, תקשיב בשיעור כמיטב כוחותיך, תקדים 
לסדרים כמה שיותר, כל פעולה ופעולה מצטרפת, ומהר מאוד 
תחזור להיות הבחור המצוין, מתמיד ויציב, כזה שההצלחה שלו 

נשארת לאורך זמן.

עם הרב ישראל ליוש

 בשעות הצהריים: 15:00 - 13:30 | שיחת חינם  

הקו החדש ליעוץ להצלחה בלימוד ומתיקות התורה

1800-20-18-17

רה
הדרך להשגת מתיקות התו

וץ להצלחה בלימוד ומתיקות התורה
יע

 ה
קו

1800-20-18-17
שיחת חינם

 בשעות הצהריים: 15:00 - 13:30  

קו חדש!
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אחת המידות היותר מגונות היא מידת הקנאה, אך כגודל גנותה 
של מידה זו, כך קשה לו לאדם להתפטר ממנה. 

הקנאה היא רגש טבעי השוכן בלבו של כל אדם כמעט מיום 
היוולדו. פעוטות רכים בשנים, שעדין אינם יודעים אפילו להגות 
את שמם בצורה ברורה, כבר מלאים קנאה באחיהם או בבני גילם 

המשחקים עמם בגן השעשועים. 
כשהם גדלים, גם הקנאה 
משנה את צורתה, ומתבגרת 
מעט. לא עוד קנאה עזה 
בחבר המשייט לו להנאתו 
על ה'בימבה', אלא בחבר 
שמדי חצי שנה מתחדש לו 
במגבעת חדשה ומהודרת, 
או שבכל עת יש באמתחתו 

חטיפים ומיני מאפה. 
בגילאים מבוגרים יותר, 
מקנאים הבחורים בחבר 
שההצלחה האירה לו פנים 
במציאת שידוך טוב בגיל 

צעיר, ולאחר החתונה מקנאים האברכים בחבר שהוריו העניקו לו 
סכום כסף גדול יותר, והוא הצליח לקנות דירה בזמן שהם עצמם 
נאלצים להצטופף בדירת חדר מאולתרת שנבנתה על גג של בניין 
רב קומות, או במקרה הפחות נחמד, במרתף הטחוב שבצוק העיתים 

הפך ל'דירת סטודיו', ומושכר בדמים מרובים. 
בהמשך אפשר לקנא בחברים שהצליחו יותר בחינוך הילדים, או 
בכאלו שעושים חיל בלימוד התורה וזכו להתקבל כמגידי שיעורים 
בישיבות מפורסמות, או לחלופין במי שעשה חיל בעסקיו ובחשבון 
הבנק שלו, כך לפחות חושבים הסובבים אותו, נצברים להם סכומי 

כסף גדולים במיוחד. 

אם נתבונן מעט בתופעה הזאת, נגלה עד כמה הקנאה היא מגוחכת, 
ולו מפני שגם החבר שאתה מקנא בו, נגוע גם הוא במידה זו, והוא 
מקנא במי שהצליח יותר ממנו בתחומים אלו או בתחומים אחרים. 
"יש לו מנה – רוצה מאתיים", למדונו חז"ל, והרוצה מאתיים ואין 

לו, מקנא במי שיש לו. 
את תופעת הקנאה אפשר אולי לסכם בפרפראזה על הפתגם 
המפורסם: "אמור לי מה הן קנאותיך, ואומר 
לך כמה גדולות הן הצלחותיך", כי מי שהצליח 
לא  והשיג את מה שרבים אחרים  בחיים 
השיגו, מקנא במי שהשיג יותר, והקנאה שלו 

גדולה יותר. 
אך מעבר לכשל הלוגי במידת הקנאה, שתמיד 
מראה פנים לכאן ולכאן, לזה היא מלמדת 
שיש לקנא במיליון דולרים, ולמי שיש לו 
היא מלמדת שיש לקנא בשני מיליונים, כדאי 
להביט מעט על עומק המשמעות של הקנאה. 
מידה זו מבוססת כל כולה על חוסר באמונה. 
"אין אדם נוגע במוכן לחברו כמלוא נימה", 
קבעו חז"ל. הבורא ברוך הוא יש לו אוצרות 
אינסופיים של כישרונות, כסף, הצלחה, ילדים מוכשרים, משרות 

פנויות בישיבות הטובות ביותר ועוד ועוד. 
העובדה שהחבר שלך זכה במשהו שחשקת בו, אין בה כדי למנוע 
ממך להשיג את מה שאתה עצמך חושק בו. מה שמונע ממך להשיג 
את מבוקשך זה רק רצון הבורא. אם הוא יחפוץ בכך, תוכלו גם 
אתה וגם חברך לכהן במשרות נחשקות, או לרפד את חשבון הבנק 

שלכם במיליוני דולרים. 
אמור מעתה: מי שחפץ להתפטר ממידת הקנאה, כל שעליו לעשות 
הוא לחזק את ההכרה שלו בכך שיש מנהיג לבירה, ושהוא לבדו 

עשה, עושה ויעשה לכל המעשים. 

לקנא במי שיש לו מליון דולר?
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מהירה, אז נוצרת בעיה, וצריך למצוא לו דברים ללמוד או לחזור. 
אבל בחור בישיבה גדולה זה לא שייך, כי הלימוד הוא עצמי והוא 

תמיד יכול להתקדם או להוסיף בעצמו ברמת הלימוד ובכמות.
כתיבת 'מערכות' ו'חבורות', או סיכומי סוגיות, מה עדיף כדי לתת לבחור 

סיפוק וערבות בתורה?
כתיבת חידושי תורה או סיכומי סוגיות, לא שייכת בדוקא לנושא 
של מתיקות התורה, זה ענין של סיפוק שיש לאדם כשהוא כותב 
חידושי תורה, שהוא מרגיש שהוא הגיע להישגים, וגם שעל ידי 
כך מרגיש שמתבררת לו הבנת הסוגיא יותר טוב, וממילא אולי 
ויהיה לו  יגיע כך אח"כ למתיקות התורה, כשידע טוב ללמוד 

'גישמאק' בלימוד.
בודאי שעדיף לכתוב סיכומי סוגיות, כי ע"י זה מגיע להבנה יותר 
טובה וברורה במה שלמד, וכמו שכותב בנפש החיים שעיקר 'חידושי 
תורה' זה מה שהסוגיא מתבררת לך. ו'חבורות' זה דבר מצויין, 
אבל אין שום ענין לכתוב, אלא אם באמת יש לו משהוא ברמה 
טובה משהוא אמיתי, ואם באמת יש לו חבורה מצויינת הוא חייב 

לכתוב ]ובישיבה קטנה בודאי שאין שום ענין לכתוב 'חבורות', זה 
שייך רק אחרי שיודעים ללמוד טוב ויוצא דברים טובים ואמיתיים[.
'בראתי יצר הרע בראתי לו תורה תבלין', האם כח התורה שבעצם הלימוד 

הוא התבלין, או רק לימוד שיש בו ערבות ומתיקות?
רק לימוד שיש בו ערבות ומתיקות, הוא 'תבלין' ליצר הרע. דבר 
זה לימד אותנו ר' אלי' לופיאן זצ"ל, והוכיח זאת מלשון חז"ל 
'בראתי לו תורה תבלין' ולכאורה היה צריך לכתוב 'בראתי לו תורה 
סם המות', שהיא סם המות ליצר הרע, אלא שהתורה היא תבלין 
ליצר הרע, שעל ידי התורה היצר הרע עצמו הופך להיות תבלין, 
הוא עצמו נותן גישמאק ללימוד התורה, זה כח התורה, ודבר זה 

כבר נמצא בחיד"א.
וא"כ ברור שלהפוך את היצר הרע לתבלין, זה אפשר רק ע"י 
ערבות ומתיקות התורה, שהמתיקות שיש בתורה, היא יכולה לקחת 
את היצר הרע ולעשותו תבלין לתוספת 'גישמאק' בלימוד התורה.

)מתוך שיחה לראשי ארגון 'אחינו' ו'דרשו' שנת תשע"ד(
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תשובות לגליון שעבר
בברכות דף כ' ע"ב פליגי רבינא ורב חסדא אי הרהור 
כדיבור דמי או לא ולרבינא הרהור כדיבור דמי וצ"ע 
כל אדם שהרהר איזה הרהור באמצע  לרבינא  דא"כ 
תפילתו יחשב הדבר כהפסיק בדיבור בתפילה ולא יצא 
ידי חובתו וכמו שמובא בשו"ע או"ח סי' ק"ד ס"ו דהשח 
דברים בטלים באמצע תפילתו לא יוצא יד"ח וזה אינו 

מסתבר וצ"ע מה החילוק זה

הבה"ח יחיאל דומב, ישראל אריה רוסוף, יהודה קוזניץ, יעקב 
גנוט, שמואל ולדמן, חיים קוסוב, שמעון פישר, אברהם רחמים, 
אלנתן שטרן, גדליה קירשבוים ועוד כתבו דאמנם לרבינא 
הרהור כדיבור, אבל אינו כדיבור ממש, ורק לעניין שיצא ידי 
חובה בק"ש אמרינן דסגי בהרהור, וסמך לדבר מדברי התס' 
שם דכתבו דאף אם הרהור כדיבור מ"מ בעל קרי אינו אסור 
בהרהור. וכן מצינו גם כן חילוקים בין הרהור לדיבור לעניין 
לימוד תורה שלימוד בפה הוא יותר ממחשבה אף דבהרהור 
ג"כ מקיים מצווה, דעכ"פ הרהור אינו כדיבור ממש אף לרבינא.

הבחה"ח יהודה שמעוני, א.כץ, י.ג. חיים באיר, שלמה יעקבי, 
יהודה עמר, שמעון כץ, יוסף ביין, שלמה יעקב, אלימלך בראון, 
יפתח סעדה, חיים שיין, אהרון מן ועוד כתבו לתרץ דכל מה 
דאמרינן הרהור כדיבור הוא רק רק כשחושב ורוצה שזה יהיה 
כדיבור, וכמו שמצינו להלכה שאף שהרהור לאו כדיבור מכל 
מקום לפעמים מועיל הרהור כשמכוון שזה יועיל לו, וכן הביאו 
סברא זו בשם הקה"י שם, וכן הוא גם בביה"ל סי' נ"ט דהרהור 
כדיבור הוא רק כשרוצה שיחשב לו ההרהור לצאת י"ד ומימלא 

פשיטא דהרהור לא יהיה הפסק.
הבחה"ח דוד דיסלרוף, דוד יואל ויינפעלד, ח.צ.ו. שמעון 
מרכוב , צבי הירש פויגל, אברהם צבי הורביץ ועוד כתבו דרק 
לגבי לצאת יד"ח מהני הרהור משום דקיי"ל מחשבה טובה 

הקב"ה מצרפה למשה אבל לגבי הפסק לא מיחשיב כדיבור 
דמחשבה רעה אין הקב"ה מצרפה למעשה, והביאו סמך לזה 
מהא דידוע המחלוקת התוס' בברכות כא: ד"ה עד די"א דמותר 
להפסיק באמצע שמו"ע בשמיעה ויש אוסרין משום דשומע 
כעונה, וקשה ממה שנהגו העם להפסיק בשמיעה בלא לענות 
והא קיי"ל דשומע כעונה. ובשו"ת דברי יקותיאל סי' ל"ו הביא 
לתרץ בשם המגיד ממעזריטש עפ"י הסברא של מחשבה טובה 
דדווקא לעניין לצא יד"ח אמרינן שמוע כעונה ולא לעניין הפסק.
הבחה"ח מענדל ראובן קלפהולץ, וחיים בירנבוים כתבו 
דהרהור כדיבור הוא רק כשמהרהר בכוונה ובתפילה הרהור 
מאליו בא בע"כ. )וקשה דלפי"ז כשמהרהר מדעתו הוי הפסק 

וזה לא שמענו( 
הבחה"ח יצחק פינקל כתב ליישב דאמנם הרהור כדיבור 
אבל לגבי הפסק לא מהני הרהור דבמקום דיבור רק דיבור 
יכול להיות הפסק ומעין מאי דאיתא בש"ס בכמה מקומות 

דאין מחשבה מבטלת מעשה.
הבחה"ח אלעזר הורביץ כתב ליישב דכל מחלוקתם אי מהני 
הרהור כדיבור הוא רק בעניין שהדיבור עיקרו לב, כגון ק"ש 
שעניינו קבלת עול מלכות שמים ובזה ס"ל לרבינא דמועיל 
הלב לבד, אבל בהפסק צריך שיהיה הפסק ממש ולא שייך 

בזה עניין של קבלה דמהני לב. 
כמו"כ נשלחו תשובות רבות נוספות למערכת, אנו מתנצלים 

בפני אלו שתשובותיהם לא הספיקו להיכנס לגליון זה. 
במקרה ומתקבלות תשובות אחרי המועד  השולחים נכנסים 

להגרלה הבאה. 

איתא בגמרא שבת קי"ח: אמר רב חייא בר אבא אמר רבי יוחנן כל המשמר שבת  כהלכתו אפילו עובד ע"ז כדור 
אנוש מוחלין לו שנאמר .)ישעיה נו ב (אשרי אנוש יעשה זאת וגו' שמר שבת מחללו אל תקרי מחללו אלא מחול לו. 
וצ"ע דהיכי מיירי: אי בשכבר עשה תשובה א"כ תעזור לו התשובה ומה שייכא לשמירת שבת, ואי לא שב בתשובה 

א"כ מה מועיל לו שמירת שבת?

צריך עיון

תשובות והערות יש לשלוח לפקס שמספרו: 077-555-8983 | יש לציין בכתב ברור את שם השולח, כתובת ומספר טלפון. 

בהגרלה על שני כרכים משנה ברורה בהוצאת 'דרשו' זכו:
הבחה"ח חיים צבי ויזל מישיבת ויזניץ

והבחה"ח א. כץ  מבני ברק.
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  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 
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 מנהל מוקד הישיבה הרה"ג ר' יעקב סירוטה: "מדובר באברכים תלמידי חכמים ובעלי ניסיון בתחום
שלימוד בחורים רבים ליהנות ולשמוח עם התורה הקדושה" 

פרויקט חדש מבית 'מוקד הישיבה' יוצא לדרך, ואתם מוזמנים 
לנצל אותו כדי להצליח בישיבה, ובחיים בכלל. 

דרכן של הישיבות קדושות היא שכל שעות היממה מוקדשות 
ללימוד התורה. כל בחור מגיל 13 ועד בואו בברית הנישואין בהגיעו 
לפרקו, חובש את ספסלי בית המדרש משך רוב שעות היממה. אין 

לו בעולמו אלא ד' אמות של לימוד גמרא. 
אלא שקורה לא פעם שבחור מרגיש שאין לו שום הנאה בלימוד 
התורה. הוא נאלץ ללמוד כל היום כי זהו תפקידו עלי אדמות 
וזה מה שמצופה ממנו לעשות כתלמיד ישיבה, אך בפועל הוא 
מתקשה מאוד למלא את חובתו בעולמו וללמוד בהתמדה במשך 

שעות ארוכות מדי יום. 
מסתבר שלבעיה הזאת ישנם פיתרונות 
מעשיים רבים, אשר הוכיחו את עצמם אינספור 
פעמים. כל שצריך לעשות הוא רק להתייעץ עם 
תלמיד חכם בעל ניסיון בתחום, שיכול ללמד 
אתכם כיצד להינות מלימוד התורה. להרגיש 
את המתיקות של התורה הקדושה, ולשמוח 
בכך שזכיתם לשבת רוב שעות היממה מול 
הגמרא הפתוחה, כשלצידכם חברותא שגם 
הוא כבר למד איך לשמוח עם התורה הקדושה. 

מנהל מוקד הישיבה, הרה"ג ר' יעקב סירוטה מבהיר כי המוקד 
החדש פועל במקביל למוקד הישיבה הוותיק, ומוקדש כל כולו 
לנושא של החדרת 'מתיקות וגישמאק' בלימוד בלבם של הבחורים 

הפונים להיוועץ במוקד. 
"אנחנו מפעילי כעת למעשה שני מוקדים מקבילים", הוא מסביר, 
"יש לנו את המוקד הוותיק שבו משיבים אנשי חינוך בעלי ניסיון 
רב, לבחורים המתמודדים עם קשיים מכל הסוגים. החל מבעיות 
חברתיות או בחור שלא מסתדר כל כך עם אנשי הצוות, וכלה 

בבעיות אישיות ומשפחתיות.
"במקביל, אנחנו פותחים את המוקד החדש, שיוקדש אך ורק 
לנושא של מתיקות בלימוד התורה. מהניסיון שצברנו הגענו למסקנה 
שחלק גדול מאוד מהבעיות שבחורים מתמודדים איתן, נובע מחוסר 
ההנאה שלהם בלימוד. בחור שלא אוהב ללמוד יתקשה לעמוד 

בסרי הישיבה, יגיע למצב של חיכוכים חוזרים ונשנים עם הצוות 
החינוכי, בדרך כלל זה גם גורם לו לירידה ברוחניות, ובסופו של 

דבר מביא להרבה מאוד נזקים. 
"במוקד החדש, הצבנו אברכים תלמידי חכמים שמכירים את 
ויש להם הצלחות מוכחות בהחדרת מתיקות התורה  התחום, 
בלימוד בקרב הבחורים. למעשה לא מדובר בפעילות שאנחנו באים 
אליה בלי רקע קודם. כידוע, 'מוקד הישיבה' מפעיל חונכים רבים 
הנמצאים ברבות מהישיבות הקדושות, מאתרים בחורים הזקוקים 
לקידום או לעזרה, ולומדים איתם באופן פרטני. כאמור, חלק גדול 
מהמקרים הללו של בחור שזקוק לעזרה, נובע מחוסר ההנאה שלו 
בלימוד, והחונכים שהוכיחו אחוזי הצלחה גבוהים במיוחד, והחדירו 
מתיקות בלימוד אצל הבחורים שאיתם הם 
למדו באופן פרטני, הם אלו שנבחרו על ידינו 

לשמש כיועצים במוקד החדש". 
הרב סירוטה מוסיף עוד, כי במקרים רבים 
מדובר בפתרונות פשוטים מאוד, שיכולים 
לחולל שינוי עצום בלב הבחור בתוך זמן קצר. 
הלימוד שעד כה נראה היה עליו כמשא כבד 
מנשוא, הופך לפתע למתוק וחביב בעיניו, 
והוא מסוגל ללמוד שעות ארוכות מדי יום, 

מתוך שמחה והנאה צרופה. 
"אנחנו קוראים לכל בחור שמרגיש שהוא לא מספיק נהנה 
מהלימוד, לפנות למוקד החדש", אומר הרב סירוטה. "נכון, אנחנו 
יודעים שיש בחורים שקצת מתביישים או חושבים שככה הם 
ואין דרך לשנות את מה שהם חושבים ומרגישים, אבל המציאות 
מוכיחה אחרת, וכל בחור שרוצה לאהוב את הלימוד וחפץ ליהנות 
ממנו, יכול לסגל לעצמו את האהבה הזאת, אם באמצעות שינוי 
אופן הלימוד אליו הוא הורגל, אם באמצעות יצירת אתגרים וקניית 
הרגלים שיסייעו לו להבין בצורה קלה יותר, לחלק בין הנושאים 
השונים, או לסכם בצורה ברורה את הנלמד. יש פתרונות מעשיים, 
ואנחנו נשתדל לעשות הכל כדי לעזור לכל בחור שפונה אלינו, 

ורוצה באמת לאהוב את הלימוד וליהנות ממנו". 

חדש ב'מוקד הישיבה': קו מיוחד לייעוץ והכוונה להצלחה 
בלימוד ומתיקות התורה

 בשעות הצהריים: 15:00 - 13:30 | שיחת חינם  

המוקד החדש ליעוץ להצלחה בלימוד ומתיקות התורה

1800-20-18-17
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יע

 ה
קו

1800-20-18-17
שיחת חינם

קו חדש! בשעות הצהריים: 15:00 - 13:30  


